
حذف قیمت گذاری دستوری
راه نجات بازار خودرو

دولت موافق قیمت گذاری دستوری نیست 
اما شرایط باید برای اجرای آن فراهم شود.  

 ۱۴۰۳ خبر داده است. این رشد ...

تحقیقات جدید پژوهشگران دانشگاه 
تهران، نشان می دهد که منطقه حساس 

زاگرس در غرب ایران، با شتابی...

 هشدار نابودی جنگل های
 بلوط زاگرس بخاطر گرما

صفحه۴ صفحه2

 پروژه ای بدون پیوست
 زیست محیطی اجرا نمی شود

مدیرعامــل گــروه صنایــع پتروشیمی 
خلیج فارس نوشت: شرکت صنایع پتروشیمی 

خلیج فارس تنها در صورت داشتن پیوست ...
صفحه5

اقـدام اضطراری برای نجات صنعت و تـولید

اقدام اضطراری برای نجات صنعت و تولید
   کریم حسن پور  -    شاخص مدیران خرید ایران در خرداد ۱۴۰۴ همان طور که پیش بینی می شد به یکی از پایین ترین سطوح خود در چند سال اخیر ریزش کرده است. کاهش همزمان تمامی مؤلفه های کلیدی، از تولید تا اشتغال، نشان دهنده 

عمیق تر شدن بحران در بخش های صنعت و کل اقتصاد است. قطعی های گسترده انرژی، نااطمینانی و کاهش شدید تقاضا، واحدهای تولیدی را با مشکلات بسیاری مواجه کرده است.

بر اساس گزارش اتاق ایران، شامخ کل اقتصاد به عدد ۴۲.۹ رسیده 
که پایین ترین رقم در ۶۲ ماه گذشته است. شاخص بخش صنعت نیز 
با ثبت عدد ۴۲.۱ پایین ترین رقم از شــروع ثبت این شاخص در سال 
۱۳۹۷ بوده است. این ارقام نه تنها پایین تر از مرز هشدار یعنی عدد 50 
هستند، بلکه نسبت به ماه قبل )اردیبهشت( با شیب تندتری کاهش 
یافته اند. مرکز پژوهش های اتاق ایران هشدار می دهد: »همه مؤلفه های 
اصلی شامخ همزمان افت کرده اند که وضعیت بی سابقه ای را ایجاد کرده 
اســت.«اما بپردازیم به برخی از مهم ترین شاخص هایی که در گزارش 

اخیر اتاق ایران منعکس شده است.
شاخص تولید محصولات صنعتی به ۳۴.۸ رسید که خود این عدد 
پایین ترین رقم از سال ۱۳۹۷ است. این گزارش اضافه کرده که ۱۱ رشته 
از ۱۲ رشته صنعتی کشور کاهش تولید را گزارش کرده اند. قطعی های 

مکرر برق و موانع تأمین مواد اولیه، خطوط تولید را متوقف کرده اند.
نااطمینانی موجب شــده که تقاضای مشــتریان به حداقل برسد. 
چنان که سفارشــات جدید داخلی به کمترین ســطح ۶۳ ماه اخیر و 
سفارشات جدید صادراتی به کف ۶۲ ماهه رسیده است. فروش کالاها 
و خدمات نیز در پایین ترین رقم ۳۲ ماه اخیر بوده است. تولیدکنندگان 
می گویند: کاهش قدرت خرید مردم و مشــکلات ارزی، فروش جدید 
را سخت تر کرده است.اما شاید مهم ترین چالش تولیدکنندگان، تأمین 
مواد اولیه باشــد که در این گزارش به آن اشاره شده است. طبق این 
گزارش، موجودی مواد اولیه به کمترین سطح در ۷۶ ماه رسیده است. 
تولیدکنندگان گفته اند که نوسانات نرخ ارز، موانع گمرکی و ترخیص 

کالا و کمبود منابع مالی برای واردات دلایل اصلی این اتفاق است.
این شرایط موجب شده که تولیدکنندگان پیش بینی ایجاد بحران 
در حوزه اشتغال را داشته باشند. شاخص استخدام برای هشتمین ماه 
متوالی کاهش یافته و به دومین رقم پایین تاریخی رسیده است. چنان 
که بسیــاری از واحدهای صنعتی در پرداخت حقوق کارکنان خود با 

مشکل مواجه اند.
 

  راهکارهای فوری
مرکز پژوهش های اتاق ایران می گوید نتایج این شاخص ها گویای این 
واقعیت است که علاوه بر مشکلات موجود در دو سوی عرضه و تقاضا، 
فضای کلی صنعت و اقتصاد نیز با نااطمینانی های فزایند ه ای مواجه است. 
ریسک های ژئوپلیتیکی، نبود دورنمای شفاف در سیاست های ارزی و 
بی ثباتی تصمیم گیری در حوزه سیاست گذاری اقتصادی، همگی موجب 
کاهش انگیزه ســرمایه گذاری و افزایش تردید در میان تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان شــد ه اند. این موضوع نیازمند توجه به دلایل کاهش 
سرمایه گذاری واقعی در دهه اخیر است و این نظرسنجی ها با داده های 

مرکز آمار ایران و بانک مرکزی ایران همخوانی دارد.
بر این اســاس، 5 اقدام اضطراری نیز برای بازه زمانی یک ســاله 

پیشنهاد شده است:
اول، اولویت بندی تأمین انرژی برای واحدهای صنعتی حیاتی. اتاق 
ایران می گوید تداوم قطعی های گسترده برق و گاز همچنان به عنوان 
یکی از موانع اصلی اســت که منجر بــه کاهش فعالیت در بسیاری از 

فرصت طلایی برای 
کارگران ایرانی

بگذارید هاشمیان داد 
زدن را یاد نگیرد!

 پیـر پسـر بر 
پـرده نقـد
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توسعه ریلی باید 
اولویت دولت ها 

باشد

حبیب الله عباسی 
مدیرکل روابط عمومی دفتر رئیس جمهور

از مدیریت بحران تا میدان تخریب

8000 تومان
صفحه03

کاهش قدرت خرید 
مردم و مشکلات 

ارزی، فروش جدید 
را سخت تر کرده 

است.اما شاید 
مهم ترین چالش 
تولیدکنندگان، 
تأمین مواد اولیه 
باشد که در این 

گزارش به آن اشاره 
شده است.

شــرکت های تولیدی شــده اســت. بسیاری از این قطعی ها بدون اطلاع قبلی است و باعث خسارت به 
دستگاه ها و ابزارآلات صنعتی به خصوص واحدهای کوچک و متوسط شده است. لذا اولویت بندی تأمین 
انرژی برای واحدهای اقتصادی و صنعتی از سوی دولت می تواند نگرانی ها را در ماه های آینده به خصوص 

در سایه جنگ به حداقل برساند .
راهکار دوم، بازنگری فوری سیاست های ارزی و تسهیل واردات مواد اولیه است. در خردادماه افزایش 
قیمــت مواد اولیه و کمبود آن، بسیاری از واحدهای تولیــدی را در تأمین نهاده های مورد نیاز خود با 
مشــکل روبه رو کرده اســت. لذا نیازمند نظارت مؤثر و رصد واقعی نهادهای دولتی به خصوص سازمان 

حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان است.
راهکار سوم، حمایت از تقاضای داخلی است. کاهش قدرت خرید و نبود نقدینگی در بازار منجر به 
کاهش تقاضا و سفارشــات مشتریان شده و تولیدکنندگان را با کاهش فروش و اختلال در برنامه ریزی 
برای تولید مواجه کرده اســت. بنابراین، اعمال سیاســت های مالی و شبکه ای تخفیف و کنترل قیمت 
محصولات داخلی از سوی بانک مرکزی، وزارت صمت و اتحادیه ها و صنوف، می تواند مصرف کنندگان 

را به سمت تقاضای محصولات یاد شده بیشتر سوق دهد.
راهکار چهارم، رفع موانع گمرکی و تســهیل صادرات اســت. الزام به رفع تعهد ارزی، موانعی برای 
صادرکنندگان ایجاد کرده است. فعالان اقتصادی معتقدند در شرایطی خاص مانند وقوع جنگ یا سایه 
جنگ یا بروز مشکلات گمرکی، انتظار می رود مهلت زمانی اجرای این تعهدات افزایش یابد. البته خبرها 

نشان می دهد دولت در این شرایط مصوباتی را ابلاغ کرده است.
اما راهکار پنجم نیز تزریق نقدینگی هدفمند به بنگاه های در آســتانه ورشکســتگی است. هر چند 
بســته حمایــتی ابلاغی برای واحدهای آسیب دیده از جنگ یا حمایــت از واحدهای اقتصادی که در 
تأمیــن زنجیره تأمیــن به خصوص کالاهای اســاسی نقش دارند کمک کننــده در دوره کوتاه مدت 
 هســتند ولی حمایت جامع و فراگیر در ســطح ملی و منطقه ای از بنگاه های اقتصادی و تجاری در این

 شرایط کشور حیاتی خواهد بود.

 روزنامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعی
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دوازده روز نبرد سهمگین ۱۴0۴، ایران را به یکی از جدی 
 ترین برهه های تاریخ معاصر خود کشــاند؛ بحرانی که نه فقط 
جنوب کشور، بلکه پایتخت و استان های مرکزی را نیز به طور 
مستقیم درگیر کرد و دولت را در یکی از پیچیده ترین آزمون های 
نظام جمهوری اسلامی قرار داد. این تنها آزمون برای تاب آوری 
در برابر تهاجم نظامی نبود، بلکه سنجشی برای انسجام اجرایی، 
پایداری خدمات عمومی، مهــار روانی جامعه و هدایت افکار 

عمومی در شرایط حاد امنیتی بود.
در چنین وضعیتی، دولت چهاردهم با هدایت دکتر مسعود 
پزشــکیان، راهی متفاوت از ســنت های معمول اتخاذ کرد. 
برخلاف توصیه های امنیتی که معمولًا بر مدیریت در ســایه 
تأکید می کنند، رئیس جمهور نه تنها در صحنه ماند، بلکه در 
قلب بحران حضور یافت. او به جای مدیریت از راه دور، در کنار 
مردم ایستاد؛ در قرارگاه های عملیاتی، در مراکز توزیع خدمات 
عمومی و در رسانه ها. این سبک از حضور نه نمایشی بود و نه 
تبلیغاتی، بلکه نوعی بازتعریف از نقش رئیس جمهور در شرایط 

اضطراری بود؛ رئیس دولتی مسئول، پاسخ گو و در میدان.
دستاورد این الگوی مدیریتی، بر هیچ کس پوشیده نیست. 
پایداری خدمات در همه عرصه ها، عدم اختلال در زنجیره تأمین 
ســوخت، استمرار توزیع مایحتاج ضروری، عملکرد درخشان 
درمانی و کنترل روانی جامعه در بحبوحه حملات موشکی و 
سایبری و حتی پس از آن. با این حال، بلافاصله پس از پایان 
جنگ و آغاز مرحله بازسازی، پروژه ای خزنده و البته سازمان یافته 
کلید خورد: یک عملیات تخریبی علیه رئیس جمهور که با هدف 

فراموشی این دستاوردها و القای ضعف طراحی شده بود.
انتظار می رفت پس از عبور موفق دولت از بحران، نهادهای 
رسمی و سیاسی کشور، هم راستا با مردم، از این موفقیت ملی 
پاسداری کنند و با تقدیر از دولت و رئیس جمهور،  به تقویت 
انسجام اجتماعی روی آورند. اما بخشی از جریان های سیاسی، 
مسیــر تخریب را برگزیدند. آنان، به جای هم صدایی با ملت و 
همراهی با حقیقت، به تحریف واقعیت و سیاه نمایی عملکرد 
دولت پرداختند. تلاش برای دوقطبی سازی فضای سیاسی و 
القــای ناکارآمدی، به ویژه از تریبون های خاص، در همین بازه 

شدت گرفت.
نگران کننده تر آنکه برخی چهره ها، با زبانی گزنده، تعابیر و 
تحلیل هایی را وارد فضای عمومی کردند که نه فقط غیرمنصفانه، 
بلکه آشکارا در مرز توطئه و تهییج علیه جمهوریت قرار داشت. 
در صدر این مــوج، برخی دیپلمات های پیشین ایســتادند؛ 
کســانی که پیش تر نیز با نگاه هــای امنیتی و تنش زای خود، 
مسیر گفت وگو با جهان را سد کرده بودند. امروز، همان افراد 
تلاش هــای دولت برای تنش زدایی و بازســازی دیپلماسی را 
خیانت می نامند، در حالی که خود زمانی موجب گسست های 

استراتژیک در روابط خارجی شده بودند.
دقیقــاً همین الگــوی تخریب، پــس از گفت وگوی اخیر 
رئیس جمهور با خبرنگار شناخته شــده آمریکایی، با شــدتی 
دوچندان ادامه یافت. رئیس جمهور در آن گفت وگو، از ضرورت 
تجدیدنظر در الگوهای دیپلماتیک کشور و عبور از بن بست های 
سنتی سخن گفت؛ سخنانی که به هیچ وجه خارج از چارچوب 
قانون اساسی نبودند و حتی در عُرف نخبگان دیپلماسی بین 
الملل، رویکردی عقلانی، صریح و مبتنی بر منافع ملی ارزیابی 
شدند. اما منتقدان، به جای تحلیل محتوایی مصاحبه، آن را به 
ابزاری برای زدن برچسب هایی همچون »سازش«، »نفوذ« و 
حتی »خیانت« بدل کردند. موجی آغاز شــد که هدف آن، نه 

نقد سیاست، بلکه ترور شخصیت رئیس جمهور بود.
اوج این عملیات تخریب، در سخنان حیرت انگیز برخی افراد 
نمایان شــد؛ از جمله یکی از چهره های نظامی و دیپلماتیک 
ســابق که ادعاهایی عجیب و البته فاقد ارزش را مطرح کرد: 
از نسبت دادن پروژه نابودی جمهوری اسلامی به رئیس جمهور 
گرفته تا پیوند جعلی میان ژن هخامنشی و خون امام حسین)ع(! 
او حتی مدعی شد »تمام فرماندهان نظامی پیش از جنگ حذف 
شده اند« و این یعنی »کودتا«؛ ادعایی بی پایه که در امتداد آن،  
بیانی سراسر بهتان مطرح شد: »باید علیه کودتا، کودتا کنیم؛ 

وگرنه دولت پزشکیان ایران را لیبی می کند!«
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حذف قیمت گذاری دستوری؛ راه نجات بازار خودرو
   مریم لطفی    -   دولت موافق قیمت گذاری دستوری نیست اما شرایط باید برای اجرای آن فراهم شود.  

اقتصاد کلان 

واقعیت این 
است سه اتفاق 

در حوزه واردات 
خودرو در دولت 
چهاردهم عملی 

شده است. 
فراخوان وزارت 

صمت برای 
متقاضیان واردات 

خودروهای 
کارکرده به 

سرانجام رسید.

امنیت قابل قبولی در 
کشور برقرار است

وزیر کشور تصریح کرد: مردم طی جنگ تحمیلی ۱۲ روزه کار خود را انجام دادند و شگفتانه ای برای دنیا ایجاد کردند؛ چراکه دشمن حساب زیادی روی انشقاق و ناآرامی های داخلی 
باز کرده بود اما مردم با همبستگی و انسجام، نشان دادند که پای کشور و وطن شان ایستادند.

اســکندر مومنی، در ارزیابی  وضعیت امنیتی کشــور تاکید کرد: در حال حاضر با همراهی مردم و  عملکرد دســتگاه امنیتی انتظامی سپاه بسیج و مرزداران  امنیت بسیار خوب و قابل 
قبولی در کشور فراهم است.وی همچنین در پاسخ به پرسشی درباره اقدامات مورد نیاز برای استمرار انسجام مردم تاکید کرد: مردم طی جنگ تحمیلی ۱۲ روزه کار خود را انجام دادند و 
شگفتانه ای برای دنیا ایجاد کردند؛ چراکه دشمن حساب زیادی روی انشقاق و ناآرامی های داخلی باز کرده بود، اما مردم با همبستگی و انسجام، نشان دادند که پای کشور و وطن شان ایستادند

وزیر کشــور ادامه داد: امروز دو وظیفه بر عهده ماســت یکی اینکه همبســتگی ایجاد شــده در دوران پسا جنگ را همواره حفظ کنیم و ارتقاء دهیم؛ وظیفه دوم آن است از ما دولتی ها 
گرفته ما آنهایی که تریبون در اختیار دارند از وارد شدن لطمه به همبستگی و وحدت ملی پرهیز بکنیم و انسجام موجود را حفظ کنیم.

مدت هاست قصه افزایش قیمت خودرو و رکود در این بازار باعث شده تا همه کارشناسان 
و اهالی صنعت خودرو یکصدا درباره قیمت گذاری دســتوری صحبت کنند. آنها معتقدند 
اگر قیمت گذاری دســتوری حذف شــود و خودرو در حاشیه بازار به فروش برســد تمام 
موانع برداشته خواهد شد و اصلًا نه احتیاج به سامانه فروش است نه اینکه دولت بخواهد 

پاسخگوی افزایش قیمت خودرو یا رکود بازار باشد.
 اگر تعیین قیمت به دست خودروسازان باشد اما نهاد بالادستی به طور دقیق نظارت کند 
مشکلات بازار خودرو حل خواهد شد. حتی دولت نیز نشان داده است موافق قیمت گذاری 

دستوری نیست. ۱۸ خردادماه امسال، حامد عاملی معاون صنایع، ماشین آلات و تجهیزات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در همایش بین المللی صنعت خودرو و قطعه سازی اعلام 
کرده بود که بحث قیمت گذاری دستوری باید برداشته شود، وزارت صمت ۱00 درصد به 
این موضوع اعتقاد دارد و پیگیر آن هستیم تا همه با هم بتوانیم با همگرایی و همفکری 
با مجموعه های مرتبط، در حذف قیمت گذاری دستوری نقش ایفا کنیم. عاملی گفته بود 
که ۲۹ مجموعه در صنعت خودرو دخالت دارند که برای دستیابی به توسعه خودرو باید 
با همگرایی، برنامه پنجســاله صنعت خودرو مشــخص و اجرایی و با تأیید مجموعه های 

  ظرفیت حمل و نقل ریلی در ایام اربعین 
۱5 درصد افزایش می یابد

جبارعلی ذاکری مدیرعامل راه آهن کشور امروز 
)یکشــنبه، ۲۹ تیر( در حاشیه آئین سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در حوزه ناوگان ریلی مســافری، با 
اشاره به حمایت از سرمایه گذاران این بخش، گفت: 
امروز نیز با شرکت های حمل ونقل مسافری کشور برای 
بازسازی و ورود ناوگان جدید، تفاهم نامه هایی به ارزش 
سرمایه گذاری حدود ۸.۹ همت به امضا رسید که این 

تفاهم نامه ها شامل ۲۶۷ واگن جدید خواهد بود.
ذاکری خاطرنشان کرد: این تفاهم نامه ها زمینه 
قراردادهایی اســت که سرمایه گذاران با شرکت های 
تولیدی داخلی منعقــد کرده اند و امیدواریم در بازه 

زمانی دو ساله تعهدات اجرایی شود.
مدیرعامل راه آهن کشور ادامه داد: ورود این ۲۶۷ 
واگــن جدید، حدود ۱0 تــا ۱5 درصد به ظرفیت 
صندلی های موجود شبکه ریلی کشور اضافه خواهد 
کرد. تفاهم نامه قبلی نیز منجر به ورود حدود ۱00 
دستگاه واگن مخزن دار به شبکه ریلی شده که اکنون 
در ترانزیت بارهای نفتی از اقلیم کردستان به افغانستان 

فعال هستند.
ذاکری با اشاره به ایام اربعین و تمهیدات اظهار کرد: 
حدود ۱5 درصد به ظرفیت شبکه ریلی کشور نسبت 
به سال گذشــته افزوده ایم. همچنین در مسیرهای 
منتهی به کرمانشــاه، اهواز و خرمشــهر، قطارهای 

فوق العاده ای را از سایر محورها منتقل کرده ایم.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای انتقال مسافران تا 
نقطه مرزی، گفت: امسال برای نخستین بار، مسافران 
تا مرز شلمچه و ایستگاه جدید در حال ساخت منتقل 
خواهند شــد. مسیر خرمشهر به شلمچه به صورت 
شبانه روزی فعال خواهد بود و سرعت این محور به 
۱۲0 کیلومتر بر ساعت افزایش یافته است تا از تراکم 

جمعیت در خرمشهر جلوگیری شود.
مدیرعامل راه آهن با بیان اینکه ایستگاه جدید با 
دو خط و یک سکو آماده بهره برداری است، گفت: بر 
اساس آخرین گزارش، از ۷ مرداد امسال امکان انتقال 
مستقیم مسافران تا نقطه صفر مرزی فراهم خواهد 
شد.وی در پاسخ به سوال مهر در خصوص همکاری 
عراق در پروژه شلمچه - بصره، گفت: مین روبی در این 
مسیر به طور کامل انجام شده و عملیات احداث پل 
نیز در حال اجرا است. پیمانکار اسپانیایی درخواست 
افزایش عــرض پل از ۶0 متر به ۲00 متر را مطرح 
کــرده که با پذیرش راه آهن عراق، قرارداد اجرایی با 
یک شرکت ایرانی منعقد شده است و اکنون در حال 

انجام عملیات هستند.
ذاکری تصریح کرد: دولت و راه آهن عراق به دنبال 
رفع موانع هستند و امیدواریم شرکت اسپانیایی هرچه 
سریع تر عملیات زیرسازی مسیر ۳۴ کیلومتری را آغاز 
کند. اجرای کامل این پروژه از طرف عراق، حداقل ۳ 

سال زمان خواهد برد.
وی افزود: گام هایی مانند مین روبی و اقدامات اولیه 
در ایستگاه ها و سکوهای طرف عراقی آغاز شده است. 
محور ریلی شلمچه - بصره با هدف کاهش زمان سفر 
و افزایش راحتی زائران ایرانی و عراقی طراحی شده و 
ظرفیت بالایی دارد، اما اکثر مسافران آن صرفاً در ایام 

پیک مانند اربعین خواهد بود.

  واریــز بیش از ۱۹ هزار میلیارد تومان 
سود به حساب سهام داران

از ابتدای سال جاری تا پایان هفته چهارم تیر 
ماه، بیش از ۱۹ هزار میلیارد تومان سود متعلق به 
۲0۹ ناشر، از طریق سجام برای ۱۱ میلیون و ۹۸۳ 

هزار سهامدار واریز شد.
 طبق آمار ســپرده گذاری مرکــزی، از ابتدای 
امسال تا هفته آخر تیرماه ۱۴0۴، ۲0۹ ناشر بورسی 
و فرابورسی، بیش از ۱۹ هزار و ۲۳۸ میلیارد تومان 
سود را به حساب سجامی ۱۱ میلیون و ۹۸۳ هزار 

سهام دار واریز کردند.
در هفته چهارم تیر ماه امســال، ۱۱ شرکت، 
شــامل »گروه صنعتی انتخاب الکترونیک آرما، 
گســترش صنایع پیام، بیمه پاسارگاد، مدیریت 
ســرمایه گذاری کوثر بهمن، گروه توســعه مالی 
مهرآیندگان، تامین سرمایه امید، سرمایه گذاری 
پویا، همکاران سیستم، واسپاری گسترش تجارت 
و سرمایه ایرانیان، کارخانجات قند قزوین و گروه 
مالی شهر«، سود جاری یک میلیون و ۴۸5 هزار و 
۸۸۲ سهام دار را، که شامل یک هزار و ۲۹۱ میلیارد 
و ۶۶۸ میلیون تومان می شود، به حساب آن ها در 

سامانه سجام واریز کردند.
در این بازه زمانی، هشت ناشر، شامل »ذوب روی 
اصفهان، زغال سنگ پروده طبس، تامین سرمایه 
لوتــوس پارسیان، توکاریل، گروه صنعتی قطعات 
اتومبیل ایران، پارس دارو، ســرمایه گذاری گروه 
صنایع بهشهرایران و ایتالران« سود سنواتی 5۹۳ 
هزار و ۱۸۴ سهام دار را که شامل ۸۴ میلیارد و 5۴۶ 
میلیون تومان تومان می شود، از طریق سپرده گذاری 

مرکزی پرداخت کردند.

  صادرات ۱۱.۶ میلیارد دلاری ایران در 
بهار ۱۴۰۴

 بر اساس آمارهای منتشره گمرک جمهوری 
اسلامی ایران، در ســه ماهه نخست امسال میزان 
صادرات قطعی غیرنفتی ۱۱ میلیارد و ۶55 میلیون 

دلار به ثبت رسید.
 بررسی آمار منتشره از سوی گمرک جمهوری 
اسلامی ایران نشــان می دهد در سه ماهه نخست 
امســال میزان صادرات قطــعی غیرنفتی )بدون 
احتســاب نفت و تجارت چمدانی( ۳۴ میلیون و 
۳۴۷ هزار تن به ارزش ۱۱ میلیارد و ۶55 میلیون 
دلار و میــزان واردات نیز ۹ میلیون و ۱۳ هزار تن 
به ارزش ۱۳ میلیارد و ۲۹ میلیون دلار بوده است

به عبارت دیگر تراز تجاری کشور در بهار امسال 
منفی یک میلیارد و ۳۷۴ میلیون دلار بوده است.

محمدباقر قالیباف با بیان اینکه » حفظ انسجام بزرگترین وظیفه هر ایرانی است«، گفت: 
لازمه این انسجام فصل الخطاب دانستن رهبر معظم انقلاب به عنوان تکیه گاهی اطمینان 

بخش است.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اسلامی در نطق پیش از دستور گفت: امروز 
بر همگان روشــن شده است که دشــمن در جنگ ۱۲ روزه  تحمیلی ضربه  بزرگی از مردم 

ایران خورده است.
وی تاکید کرد: بزرگ ترین عامل بازدارنده ی دشــمن از دســت درازی مجدد به ایران 
عزیز انسجام ملی است که دنیا آن را مشاهده کرد. بی تردید حفظ این انسجام بزرگ ترین 
وظیفه ی هر ایرانی اســت و لازمه این انسجام فصل الخطاب دانستن رهبر معظم انقلاب به 
عنوان تکیه گاهی اطمینان بخش است.رئیس مجلس بیان کرد: بیانات حکیمانه  رهبر فرزانه  
انقلاب در دیدار با مسئولان قوه قضاییه بار دیگر راهنمای خواص و مایه دلگرمی مردم شد.

»امر ملی« دانستن کار بزرگ ملت در شکست  دادن دشمن مفهوم مهمی است  که ایشان 
بر آن تاکید کردند.

 مردم ایران باطل السحر نقشه های دشمنان ایرانند
وی افزوود: دشــمن ایران، بزرگترین شکست را از ملت ایران خورد؛ این دست ملت بود 

که به صورت دشمن سیلی زد.
 این ملت پیوندی از عمق جان با کشــور خــود دارد و بی وطن ها، ملت های اجاره ای یا 
مزدوران آواره، توان فهم نسبت تاریخی ملت ایران با کشورشان را ندارند. مردم ایران باطل 

السحر نقشه های دشمنان ایرانند.
قالیبــاف تاکید کرد: رهبر معظم انــقلاب یکپارچگی افراد با جهت گیری های سیاسی 
مختلف و بعضا متقابل و با وزن های مذهبی مختلف را اتحاد عظیم ملی دانستند که این 
وظیفه  سنگین برای نخبگان و مسئولان ایجاد می کند. ماموریت رهبر حکیم انقلاب به همه 

ما این است که نگهبان این امر ملی باشیم.
وی افزود: بر همه واجب است از آنچه که این اتحاد و یکپارچگی را تضعیف می کند، پرهیز 
کنند و در مقابل ذی نفعان انشــقاق و اختلاف، سینه ســپر کنند؛ نباید اجازه داد کسی در 
شکاف اختلاف سلیقه ها برای خود یا جناح سیاسی اش لانه و آشیانه بسازد. افراد گوناگونی 
از سر کینه یا غضب نسبت به ایران یا نظام و یا برای گروه گرایی سیاسی، بقای خود را در 
چنگ زدن به چهره ی وحدت آفرین نظام می بینند اما ملت ایران عزم همدلی و یکپارچگی 

کرده است و به یاری خدا این امر ملی روز به روز قوی تر خواهد شد.

 اعتراض از سر بی اطلاعی، بی صبری و پافشاری بر یک نظر یا لحن نادرست 
و نسنجیده، ذیل هر عنوانی به ضرر کشور است

رئیس مجلس خاطرنشان کرد: ریل گذاری رهبر انقلاب در حوزه رفتاری نیز فصل الخطابی 
روشن برای همه خصوصا نیروهای انقلابی و صاحبان تریبون است. اعتراض از سر بی اطلاعی 

و بی صبری و پافشاری بریک نظر یا لحن نادرست و نسنجیده، ذیل هرنام و عنوانی به ضرر 
کشور است و باید از آن پرهیز شود.

 ایران در همه عرصه ها فقط با دست پر و از موضع قدرت وارد می شود
قالیباف در ادامه گفت: سیاســت گذاری رهبر معظــم انقلاب برای دیپلماسی و میدان 
کردنــد و تعییــن نمودند که ایران در همه عرصه ها فقط با دســت پــر و از موضع قدرت 
وارد می شــود، این موضوع چراغ راه دســتگاه سیاســت خارجی و نیروهای مسلح است 
که نشــان می دهد راهبرد اصلی، قوی شــدن ایران در عرصه های مختلف اســت و باعث 
 می شــود دشــمن به جای اینکه دنبال صلح تحمیلی یا جنگ تحمیلی برود پاســخگوی

 مطالبات به حق مردم ایران باشد.
وی اضافه کرد: ما بر این باوریم که اگر همه با فصل الخطاب دانستن رهبر انقلاب، ذیل 
رهنمودهای ایشان عمل کنیم و مخصوصا برحفظ انسجام ملی اهتمام بخشیم، نه تنها ازهر 
تجاوز مجددی به کشــورمان جلوگیری خواهد شد بلکه دشمن مجبور به پذیرش حقوق 

مردم ایران می شود.

 ایران همواره در کنار مردم سوریه می ایستد
رئیس مجلس با اشــاره به تجاوز اخیر رژیم صهیونیســتی به سوریه، گفت: در خصوص 
تجاوزهای وحشیانه  رژیم صهیونی به دمشق نیز باید تصریح کرد، ایران همواره در کنار مردم 
ســوریه می ایســتد و از یکپارچگی  و تمامیت ارضی این کشور دفاع می کند اما تجاوزهای 
گسترده  رژیم  صهیونی علیه افراد دست نشانده  و وابسته به نظام سلطه پیام های مهمی را 

با خود به همراه داشت.
وی افزود: امت اسلامی امروز فهمیده است که دمشق آخرین پایتخت یک کشور اسلامی 
نخواهد بود که این رژیم به آن حمله می کند و دولت ها و امت های اسلامی، پیش از آنکه این 
آتش دامن آنها را بگیرد، باید برای کشیدن قلاده سگ زنجیری آمریکا متحد شوند؛ قصد رژیم 

بی ثبات سازی، خلع سلاح، تجزیه کشورهای جهان اسلام وتوسعه فضای سرزمینی است.

 رژیم صهیونیستی دشمن هر نوع صلح، ثبات، حق حاکمیت و یکپارچگی 
سرزمینی درسراسر منطقه است

قالیباف ادامه داد: حاکمیت هایی که امنیت خود را در همراهی با زیاده خواهی های این 
رژیم جنایتکار تعریف کرده اند، بدانند که در یک حباب داخل اقیانوسی  طوفانی ساکن شده 
اند و فرصت زیادی برای  حفظ تمامیت ارضی  خود ندارند. رژیم صهیونیستی دشمن هر نوع 
صلح، ثبات، حق حاکمیت و یکپارچگی ســرزمینی درسراسر منطقه است و تنها زبانی  که 

می فهمد زبان قدرت است.
وی افزود: بمباران تمامی امکانات دفاعی ســوریه در ماه های اخیر و حمله به دمشق و 
تهدید اشغال سرزمینی و تلاش عیان برای تجزیه  این کشور، حقیقتی آشکار برای آن دسته 
از افراد ساده اندیش بود که گمان می کردند اطاعت از این سگ هار بی مهار، صلح و ثبات 

به ارمغان می آورد.
 حــالا دیگر زمان آن رسیده اســت که دولت های اسلامی بــه خود جرأت دهند و در 
مقابل این رژیم تمامیت خواه به پشتیبانی امت اسلامی بایستند و او را عقب برانند.رئیس 
مجلس اظهار کرد: تحریم تســلیحاتی رژیم آپارتاید صهیونیســتی توســط ۱۱ کشور در 
 نشست بوگوتا اقدامی شجاعانه بود که می تواند تبدیل به الگویی عملی برای مقابله ی موثر 

با این رژیم شود.

  کشــورهای مســلمان ظرفیت های عظیم اقتصادی برای فشار بر رژیم 
صهیونیستی دارند

وی تاکید کرد: کشــورهای مســلمان ظرفیت های عظیم اقتصادی برای فشــار بر این 
رژیــم دارند که باید با عبــور از بیانیه خوانی صرف، در عمل برای متوقف کردن توســعه 
 طلبی و ماشین نســل کشی رژیم صهیونی وارد میدان شــوند و خود را از شــر نقشه های

آینده ی آن نجات دهند.
رئیس مجلس خاطرنشان کرد: در جهان امروز گزارشگر سازمان ملل در امور حقوق بشر 
فلسطین اشغالی خانم فرانچسکا آلبانیز که در اقدامی نادر، نسل کشی و آپارتاید رژیم را به 
طور منظم و دقیق مستند و به جهانیان اعلام کرده است، توسط آمریکا تحریم می شود. در 
چنین جهانی که پاسبانان حقیقت تحریم می شوند و جنایتکاران  جنگی تشویق می گردند، 
کشورهای  مستقل یا باید به خود جرأت دهند و در برابر این متجاوزان بین المللی بایستند 

و یا مرگ تدریجی و تجزیه  کشورشان را به تماشا بنشینند.
قالیباف در پایان گفت: امروز که برای همه روشن شده است که چه نقشه های شومی 
برای خلع سلاح کردن و به خاک و خون کشیدن تمام منطقه طراحی شده است، مطمئن 
هستیم که به یاری خدا صفحه ای جدید از مقاومت در برابر نسل کشی، جنایت و اشغالگری 

رژیم صهیونی در منطقه و جهان ورق خواهد خورد.

نباید اجازه داد کسی در شکاف اختلاف سلیقه ها برای جناح سیاسی اش آشیانه بسازد

مربوطه قیمت ها اصلاح شود.
اگرچه اعلام شــده بود تا پایان خردادماه تکلیف قیمت گذاری دستوری خودرو 
مشــخص می شود اما باید حق داد که این موضوع زمانبر است چرا که ۲۹ دستگاه 

در موضوع قیمت گذاری خودرو دخیل هستند.
 

  مزایای حذف قیمت گذاری دستوری
در ابتدا باید مزایای حذف قیمت گذاری دستوری را بررسی کنیم؛ به نظر می رسد 
با حذف قیمت گذاری دســتوری، شاهد کنترل رشد قیمت ها و مهار جو روانی بازار 
خواهیم بود. همچنین جلوگیری از التهابات شدید قیمت در بازاری که نقش پررنگی 

در ذهنیت اقتصادی مردم دارد. 
از ســوی دیگر، افزایش دســترسی برخی اقشــار به خودرو یعنی اقشاری که 
موفــق به خرید خودرو به قیمت کارخانه می شــوند، منتفع می شــوند و شــکاف 
 طبقــاتی در ظاهر کمتر می شــود. ایجــاد آرامش اجتماعی از دیگــر مزایای این

 طرح اســت چرا که تثبیت قیمت ها در کوتاه مدت، از گســترش نارضایتی عمومی 
پیشگیری می کند. 

  بهترین روش اجرای قیمت گذاری دستوری
قیمت گــذاری دســتوری اگر به درســتی اجرایی شــود نتایج خــوبی خواهد 
داشــت که شــامل این موارد اســت؛ آزادســازی تدریجی قیمت خــودرو همراه 
بــا تقویــت نظــارت بر بــازار، ایجــاد نظام های حمایــتی هدفمند برای اقشــار 
 کم درآمــد به جای مداخله مســتقیم در قیمت، اصلاح ســاختار خودروســازی با 
هدف ارتقای بهره وری و کیفیت، افزایش شفافیت در فرآیند توزیع و فروش خودرو 
به منظور حذف رانت و ایجاد رقابت واقعی از طریق تسهیل واردات خودرو و تشویق 

سرمایه گذاری خارجی.
واقعیت این اســت که همه اعتقاد به کم شــدن بار مســئولیت های دولت و در 
واقع کوچک شــدن دولت دارند. حذف قیمت گذاری دستوری در حوزه خودرو هم 
شــامل این موضوع می شــود. اما حرف اصلی این است که دولت باید بتواند حذف 
قیمت گذاری دســتوری را به درســتی اجرا کند اگر نه تبعات آن بیشتر خواهد بود. 
اگر این سیاســت به درستی اجرا شود خودرو با قیمت پایین تر از بازار آزاد به دست 
مصرف کننده می رســد. قیمت گذاری دستوری باعث شــده قیمت فروش خودرو 
پایین تر از هزینه های واقعی تولید تعیین شود. در نتیجه خودروسازان و قطعه سازان 
با کاهش درآمد مواجه شده اند که این مسأله توان تأمین نقدینگی برای ادامه تولید 
و سرمایه گذاری را محدود می کند که این محدودیت نقدینگی به کاهش توان تولید، 
افزایش زمان تحویل خودرو و کاهش کیفیت قطعات منجر شده است. همچنین، با 
توجه به افزایش هزینه های تولید ناشی از تورم و نوسانات بازار، فاصله قیمت دستوری 
با هزینه تمام شده روزبه روز بیشتر شده و زیان انباشته شرکت ها را افزایش داده است

دهک بندی  خانوارها تغییر نکرده است/ ساماندهی مالیات و بیمه  »اتباع خارجی«
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به سوالی درخصوص احتمال کاهش تعداد 
دهک های درآمدی مشــمول کالابرگ در دوره جدید، تاکید کرد: هفت دهک درآمدی 
را داریــم و دهک بنــدی را تغییر ندادیم، اگر تغییری در دهک بندی صورت گیرد، آن را 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.
 احمد میدری در جمع خبرنگاران، ضمن اشاره به سالروز تاسیس سازمان بهزیستی، 
اظهار کرد: امروز تعداد زیادی از پروژه های سازمان بهزیستی در سطح کشور رونمایی شد 
که از جمله آن پنل های خورشیدی برای 500 نفر از خانواده های تحت پوشش و افتتاح 

پروژه مسکن برای حمایت از معلولان و ایجاد فرصت های شغلی بود.
وی افزود: بر اساس دستور رئیس جمهور بحث محله محوری را با همکاری سایر نهادها 
در دســتور کار جدی و مســتمر خود قرار دادیم. در این راستا، وزارت آموزش و پرورش 
به عنوان طرح آزمایشی منطقه ۴ تهران را انتخاب کرده اســت و همچنین جلســاتی با 
آموزش و پرورش خواهیم داشــت که چگونه می توان کانون های مختلف محله ها را که 
شــامل سرای محله شــهرداری، کتابخانه، مساجد و خانه و مدرسه است، بتوانند شبکه 

خدمات دولتی و حمایتی را در سطح محله ها ارائه دهند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: اگر در منطقه ۴ بتوانیم طیفی از ســطوح 
مختلف درآمدی در شهر تهران را به صورت آزمایشی به خوبی اجرا کنیم، پس از آن قادر 
به تامین آن در سطح کشور خواهیم بود. به طور مثال در منطقه اگر نیازمندی وجود داشته 
باشد، می تواند با مراجعه پرونده  خود را ایجاد کند. اما هدف اصلی از این اقدام این است 
که در مدرسه و کانون های موجود، جامعه توان یابان یا معلولان دور یکدیگر جمع شوند 
و تشکل محلی برای معلولین، سالمندان و زنان سرپرست خانوار ایجاد کنند یا در جاهایی 

که ورزش محله نداریم بتوانیم در آن مدرســه در زمینه توسعه ورزش محلی کار کنیم. 
در این راستا نیز وزارت ورزش و فدراسیون ورزش های محلی هم همکاری خواهند کرد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین در پاسخ به سوالی درباره رویکرد وزارتخانه 
در توســعه مشــاغل خرد و خانگی، تصریح کرد: در اواخر خردادماه امسال شورای عالی 
اشتغال تشکیل شد و دبیرخانه که وزارت اقتصاد است، با همکاری وزارت کار، تسهیلات 
اشــتغال را که معادل ۱00 هزار میلیارد تومان اســت، بین دستگاه های مختلف تقسیم 

کردند. ۴0 درصد آن به استانداران و ۶0 درصد به دستگاه ها ارائه می شود.
وی ادامه داد: نقطه ضعفی که در تســهیلات داریم، عدم همکاری یا ارتباط کم  بین 
دستگاهاســت؛ به دنبال برنامه ای برای رفع این ضعف هســتیم و آن این است که روی 
صنعت پوشــاک به طور متمرکز این نهادها در حال کار هســتند که چگونه بتوانیم در 

حوزه اشتغال خرد زنجیره تامین ایجاد کنیم.میدری ابراز امیدواری کرد که در مردادماه 
بتوانیم این همکاری را که بخش عمده ای از آن زنان سرپرســت خانوار هســتند، ایجاد 
کنیم. همچنین در مناطق روستایی کسانی هستند که دام های کمی دارند و دسترسی 
به مراکز جمع آوری شیر ندارند. شرکتی زیر نظر وزارت کار که ۲5 درصد بازار را  دارد، با 
انجمن لبنیات در ۱۶ نقطه دعوت کردند که با تامین مالی بانک هایی که زیر نظر وزارت 
کار اســت، مرکز جمع آوری شیر راه اندازی کننــد. این کار دو بار در روزنامه ها از جمله 
هفته گذشــته اعلام شده که امیدواریم از طریق همکاری ما با بخش خصوصی بتوانیم 
این مراکز جمع آوری شیر را راه اندازی کنیم و پروژه هایی از این قبیل در دست اجراست

میدری همچنین درخصوص وضعیت به روز رسانی دهک های درآمدی اظهار کرد: به 
طور سازمان یافته هر ۶ ماه یکبار اطلاعات به روز می شود. این هفته نیز کمیسیون اصل 
۹0 از زاویه نظارتی درخواســت ارائه اطلاعات از پایگاه رفاه ایرانیان را داشــته و از همه 

دستگاه ها نیز دعوت کرده است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا قرار است تعداد دهک های درآمدی مشمول کالابرگ 
در دوره جدید کاهش پیدا کند؟ تاکید کرد: هفت دهک درآمدی را داریم و دهک بندی 

را تغییر ندادیم. اگر تغییری در دهک بندی اعلام شود آن را اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وی همچنین در بخش دیگری از ســخنان خود گفت: ضعفی در سیاست مهاجرین 
داشتیم که باید بپذیریم و آن را رفع کنیم، و آن این است که کسانی که به هر علت در 
ایران باقی مانده اند، باید مثل کارگر ایرانی مالیات دهند و بیمه تامین اجتماعی داشــته 
باشند. آنچه که باعث شده نیروی مهاجر جایگزین نیروی ایرانی شود، ارزان تر بودن آن 
است. کشورهای مهاجرپذیر، این تبعیض را قائل نیستند و ما هم به دنبال این هستیم که 

این موضوع را سازماندهی کنیم و این کار با سرعت بیشتری اجرایی می شود.

دهک بندی  خانوارها تغییر نکرده است
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فساد ساختاری، زخم پنهان

   فرحناز نعمتی  -   در نشست اخیر سازمان ملل متحد، مقامات و خبرنگاران از سراسر جهان گرد هم آمدند تا وضعیت فعلی تحقق 
اهداف توسعه پایدار )SDGs( را بررسی کنند. در حالی که برخی دستاوردها در زمینه های آموزش، حقوق زنان و سلامت دیده می شود، 

اما چالش های جدی در حوزه هایی مانند برنامه ریزی خانواده، نابرابری، بحران بدهی در کشورهای در حال توسعه، فساد مالی و تغییرات 
اقلیمی همچنان پابرجاست. این گزارش نگاهی دارد به نکات کلیدی مطرح  شده در این نشست.  

  قهرمان امروز کسی اســت که اوضاع 
اقتصاد کشور را بهتر کند

معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور در جمع اعضای تیم ملی المپیاد جهانی 
اقتصاد جمهوری اسلامی ایران اعزامی به مسابقات 
جهــانی ۲0۲5 جمهوری آذربایجان گفت: افتخار 
حضور فرزندان پرتلاش ایران عزیز در المپیادهای 
جهانی به نمایندگی از ملت بزرگ ایران، نشانه ای 
اســت بر پیشانی امید و آینده سازی برای کشوری 
که به همت نسل دانا و توانمند خود دل بسته است

 بــه نقل از ســازمان برنامه و بودجه کشــور، 
سیدحمید پورمحمدی روز یکشنبه در گردهمایی 
اعضــای تیم ملی المپیاد جهانی اقتصاد جمهوری 
اسلامی ایران اعزامی به مســابقات جهانی ۲0۲5 
آذربایجان که در باشگاه دانش پژوهان جوان برگزار 
شــد، ضمن تقدیر از اعضای تیــم و مربیان آن ها، 
برایشان در این رقابت جهانی آرزوی موفقیت کرد.

پورمحمدی با بیان اینکه ایرانیان در طول تاریخ 
همواره به قهرمانان خود ایمان داشته اند، گفت: در 
تاریخ و اســطوره های ایرانی، زمانی رستم دستان، 
زمانی آرش کمانگیر و زمانی نادرشــاه افشار و در 
ادامه ســایر قهرمانان، نماینده امیدها و آرمان های 
ایرانیــان بوده اند. اما امــروز جامعه فراتر رفته و به 
قهرمانانی نیاز دارد که بتوانند اوضاع اقتصادی کشور 

را بهبود بخشند.
معــاون رئیس جمهور افزود: امروز هر کسی که 
بتواند گامی برای ارتقای وضعیت اقتصادی و رفاهی 
جامعه بردارد و در بهبود تولید و معیشت و افزایش 
درآمد سرانه نقش آفرین باشد، پا جای پای قهرمانان 
تاریخ ایران گذاشــته است.وی با اشاره به ثبت دره 
پیشــاتاریخی خرم آباد به عنوان یکی از کهن ترین 
زیستگاه های انسانی جهان در فهرست میراث جهانی 
یونسکو، فلات ایران را نقطه آغاز شکل گیری تمدن 
جهانی دانست و گفت: با چنین پیشینه درخشانی از 
تاریخ و تمدن، شایسته است اکنون کشور ما وضعیت 
اقتصادی و اجتماعی بهتری داشته باشد و بتواند بر 

نابرابری ها و مشکلات موجود غلبه کند.

توسعه ریلی باید 
اولویت دولت ها باشد

وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اهمیت راه آهن در شاخص های توسعه گفت: اگر دولت ها خواهان برداشتن گام های بلند در مسیر پیشرفت هستند، باید توسعه ریلی را در اولویت قرار دهند
فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی، در آئین سرمایه گذاری بخش خصوصی و فعالان حوزه ریلی در ناوگان ریلی مسافری، با تأکید بر اهمیت توسعه صنعت ریلی در شاخص های پیشرفت 
کشورها، اظهار کرد: یکی از مهم ترین شاخص های توسعه یافتگی در جوامع بشری، میزان توسعه در حوزه ریلی است و کشورهای پیشرفته نیز، توسعه را با میزان گسترش ریل و حمل ونقل 
ریلی می سنجند.وی افزود: صنعت ریلی نه تنها در کاهش مصرف سوخت نقش بسزایی دارد، بلکه ایمنی و توسعه یافتگی را نیز به همراه دارد. همان گونه که پیش تر نیز مطرح شده، ریل هایی 

که به سوی کشورهای دیگر امتداد یافته اند، زمینه ساز شکل گیری ترانزیت پایدار و تردد ایمن و مستمر شده اند.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به مزیت های متعدد راه آهن، افزود: با توجه به جایگاه شناخته شده حمل ونقل ریلی، بدیهی است که دولت ها در مسیر برداشتن گام های بلند توسعه، باید به 

سمت سرمایه گذاری در زیرساخت های ریلی و تهیه تجهیزات با کیفیت برای پشتیبانی از ناوگان حرکت کنند.

 بخش اول:  وضعیت کلی تحقق اهداف توسعه پایدار
در ابتدای نشســت، نمایندگان سازمان ملل با نگاهی کلی به مسیر تحقق 
اهداف توسعه پایدار )SDGs( تا سال ۲0۳0، تصویر نه چندان امیدوارکننده ای 
ارایه کردند. مطابق با گزارش رسمی، تنها حدود ۳5 درصد از اهداف یا در مسیر 
تحقق قرار دارند یا پیشرفتی متوسط داشته اند. این آمار در مقایسه با گزارش 
سال گذشته تغییری محسوس نداشته و همین مساله موجب نگرانی خبرنگاران 

و کارشناسان حاضر در جلسه شد.
یکــی از نکات مورد تاکید این بود که هرچند ثبات عددی این آمار ممکن 
اســت در نگاه اول نشانه ای از پایداری باشد، اما در واقع نمایانگر رکود نسبی 
در بسیاری از شاخص های توسعه است؛ آن  هم در شرایطی که تنها پنج سال 
تا مهلت نهایی باقی مانده است. به گفته یکی از مقامات سازمان ملل، اگرچه 
تحقق یک سوم اهداف در چنین فضای جهانی بحران زده می تواند نوعی »موفقیت 
نســبی« تلقی شــود، اما این موفقیت بدون پیشرفت های جدی در سال های 
باقیمانده به نتیجه مطلوب نخواهد رسید.موضوع دیگری که مورد توجه قرار 
گرفت، کمبود داده های دقیق برای سنجش میزان پیشرفت بود. برخی کشورها 
خواستار ارتقای سازوکارهای جمع آوری و تحلیل داده شدند تا بتوان با شفافیت 
بیشتر روند پیشرفت را ارزیابی کرد. به ویژه در مناطق درگیر جنگ یا بحران های 
اقلیمی، داده ها یا وجود ندارند یا به درستی گردآوری نمی شوند و این خلأ مانعی 

جدی برای سیاستگذاری موثر تلقی می شود.
در مجموع، ارزیابی کلی نشان داد که جامعه جهانی برای تحقق کامل اهداف 
توسعه پایدار نیازمند شتاب بخشی به اقدامات و بازنگری در سیاست ها، به ویژه در 
زمینه هایی نظیر سرمایه گذاری، اصلاحات ساختاری و مقابله با موانع نهادی است

 بخش دوم:  مساله برنامه ریزی خانواده  و نرخ باروری
یکی از موضوعات کلیدی مطرح  شده در این نشست، وضعیت »برنامه ریزی 

خانواده« و تاثیــر آن بر پویایی جمعیت بود. به رغم بهبودهای قابل توجه در 
برخی شــاخص ها نظیر کاهش ازدواج کودکان، افزایش دسترسی به آموزش 
و بهبود نســبی وضعیت حقوق زنان، هنوز »نیاز برآورده  نشــده به روش های 
پیشــگیری از بارداری« مساله ای جدی در بسیاری از نقاط جهان باقی مانده 
است. بر اساس داده های ارایه  شده، میانگین نرخ باروری در جهان به ۲.۲ فرزند 
به ازای هر زن رسیده که نشان دهنده روندی کاهشی در سطح جهانی است. 
اما این عدد، واقعیتی بســیار نابرابر را پنهان می کند؛ در برخی مناطق، به ویژه 
کشورهای جنوب صحرای آفریقا، نرخ باروری همچنان بالاست و در مواردی به 
پنج یا شش فرزند می رسد. به گفته نمایندگان سازمان ملل، دسترسی محدود 
به وسایل پیشگیری از بارداری در این مناطق یکی از عوامل اصلی پایداری نرخ 
بالای زاد و ولد اســت. این مساله نه تنها بعُدی بهداشتی دارد، بلکه به  صورت 
مستقیم با توسعه پایدار گره خورده است. نبود امکان انتخاب آگاهانه برای مادران، 
علاوه بــر افزایش مخاطرات سلامتی، منجر به فقر پایدار، کاهش فرصت های 
آموزشی و نابرابری های جنسیتی نیز می شود.در گزارش جلسه تاکید شد که 
افزایش نیاز به برنامه ریزی خانواده، خود نشانه ای مثبت است؛ چراکه تقاضا در 
حال افزایش اســت و این به معنای آگاهی بیشتر زنان نسبت به حق انتخاب 
و سلامت باروری اســت. اما این تقاضای رو به رشد، هنوز به طور کامل پاسخ 
داده نشــده است. یکی از سخنرانان نشست تصریح کرد که حدود یک چهارم 
زنان در جهان هنوز دسترسی موثر به روش های مدرن پیشگیری ندارند و این 
خلأ همچنان مانعی در مسیر تحقق هدف سوم توسعه پایدار )سلامت و رفاه 

همگانی( باقی مانده است.

 بخش ســوم: بحران بدهی و مانع تراشــی  در مسیر توسعه
کشورهای جنوب

یکی از جدی ترین هشدارهایی که در این نشست مطرح شد، به مساله بدهی 

فزاینده کشورهای در حال توسعه اختصاص داشت. خبرنگاری که پرسشی از راه دور مطرح می کرد، به 
نقل از دبیرکل سازمان ملل این نکته را یادآور شد که »صلح پایدار بدون توسعه پایدار ممکن نیست« و 
در ادامه با لحنی انتقادی پرسید: چگونه می توان از توسعه سخن گفت، وقتی بسیاری از کشورهای در 

حال توسعه عملا در بدهی غرق شده اند؟
در پاسخ به این نگرانی، نمایندگان سازمان ملل به نتایج »چهارمین کنفرانس تامین مالی برای توسعه« 
که به  تازگی در ســویا برگزار شــده بود، اشاره کردند. این کنفرانس به  گفته آنان نقطه عطفی در درک 
جمعی از مقیاس بحران بدهی جهانی بود. آمارها نشــان می دهد که بسیاری از کشورها بیش از بودجه 
سلامت، آموزش یا خدمات اجتماعی خود، برای بازپرداخت بدهی هزینه می کنند؛ وضعیتی که به تعبیر 
ســخنران جلسه، به  روشنی نشان می دهد »با چنین ساختاری نمی توان به سمت توسعه پایدار رفت.« 
در این کنفرانس سه تصمیم مهم اتخاذ شد: نخست، »ضرورت جذب سرمایه گذاری کلان« برای تامین 
شکاف مالی عظیم اهداف توسعه پایدار که بیش از ۴ تریلیون دلار برآورد شده است؛ دوم، »لزوم بازسازی 
ســاختار بدهی کشورهای بدهکار« برای کاهش فشارهای مالی و سوم، »اصلاح معماری مالی جهانی« 

به گونه ای که تامین مالی برای توسعه در دسترس تر و عادلانه تر شود.
در مجموع تاکید شــد که بدون بازنگری در ســاختارهای بین المللی اقتصادی، تحقق اهداف توسعه 
پایدار عملا برای بسیاری از کشورهای جنوب جهانی دست نیافتنی خواهد ماند. کشورهایی که به  جای 
سرمایه گذاری در آموزش و بهداشت ناگزیرند برای بازپرداخت بدهی هایی تلاش کنند که در برخی موارد 

میراث نابرابری تاریخی در نظام جهانی است.

 بخش چهارم: اقلیم، نابرابری و فساد  موانع درهم تنیده توسعه پایدار
در ادامه نشست، سه مانع اساسی در مسیر توسعه پایدار به  تفصیل مورد بحث قرار گرفت: بحران اقلیم، 
نابرابری های اجتماعی و فساد ساختاری. هر یک از این چالش ها، نه به صورت جداگانه، بلکه در پیوند با 
یکدیگر، باعث توقف یا حتی بازگشت روند توسعه در برخی مناطق جهان شده اند.نخست، در مورد تغییرات 
 )UNFCCC( اقلیمی، خبرنگاری با استناد به نمودارها پرسید چرا شاخص مربوط به تعهدات اقلیمی کشورها
به رغم نبود توضیح دقیق در گزارش، »در مسیر تحقق« ارزیابی شده است؟ پاسخ نماینده سازمان ملل 
این بود که به دلیل محدودیت فضا در سند منتشر شده، توضیح فنی مربوط به شاخص ها حذف شده، 
اما می توان اطلاعات کامل را بعدا در اختیار خبرنگاران قرار داد. این پاسخ ضمن تاکید بر ابهام موجود، به 
نوعی ناتوانی در شفاف سازی داده ها در حوزه ای حیاتی چون اقلیم را آشکار کرد.دوم، مساله نابرابری های 
اجتماعی، به ویژه تبعیض های ساختاری، محور پرسش خبرنگار دیگری بود که به افزایش جهانی تبعیض 
اشاره کرد و خواستار داده های منطقه ای شد. هر چند در پاسخ گفته شد که داده های منطقه ای موجود 
است، اما در دسترس فوری نبودند. این نکته خود بازتابی از چالش های موجود در زمینه نظام مند کردن 
پایش نابرابری و تبعیض در سطح جهانی است.و نهایتا فساد که پرسشی صریح درباره نقش آن در ناکامی 
اقتصادی برخی کشورها مطرح شد. در پاسخ، نمایندگان سازمان ملل تخمین زدند که سالانه 5 تا ۷ درصد 
منابع عمومی کشورها در چرخه فساد از بین می رود؛ رقمی که تاثیر آن بر توسعه، به ویژه در کشورهای 
فقیر، فاجعه بار اســت. با این حال تاکید شــد که به دلیل ماهیت پنهان فساد، آمار دقیق تری در دست 
نیست. از اقدامات مهم در این زمینه، به تصویب برخی سازوکارهای بین المللی برای مقابله با جریان های 
مالی غیرقانونی و شفاف سازی نظام مالیاتی در کنفرانس سویا اشاره شد.در این بخش، پیام کلی آن بود که 
اگرچه اهداف توسعه پایدار در ظاهر به عنوان اهداف فنی، قابل سنجش و قابل برنامه ریزی تعریف شده اند، 
اما موانع آنها به  شدت سیاسی، نهادی و چندلایه اند. بحران اقلیم، تبعیض ساختاری و فساد مالی، ریشه 
در مناسبات قدرت جهانی و ضعف نهادهای پاسخگو دارد و تا زمانی که این ریشه ها درمان نشود، حرکت 

به سوی توسعه پایدار در بسیاری از کشورها صرفا در سطح شعار باقی خواهد ماند.

 بخش پایانی: جمع بندی  و چشم انداز  پیش رو
نشست سازمان ملل درباره روند تحقق اهداف توسعه پایدار، همزمان آینه ای بود از دستاوردها و ناکامی ها. 
دستاوردهایی نظیر کاهش ازدواج کودکان، افزایش دسترسی به آموزش و کاهش نرخ باروری در بسیاری از 
نقاط جهان نشان می دهند که پیشرفت ممکن است. اما در برابر اینها، حجم عظیمی از مشکلات ساختاری و 
موانع نهادی نیز رخ می نماید: از نابرابری در دسترسی به ابزارهای پیشگیری از بارداری و استمرار نرخ بالای 
زاد و ولد در برخی مناطق تا بحران بدهی، فساد ساختاری و ناتوانی در مقابله جدی با تغییرات اقلیمی.

به رغم آنکه تنها یک سوم اهداف توسعه پایدار در مسیر درست قرار دارند، برخی سخنرانان تلاش کردند 
این را نشانه ای از »مقاومت« نظام توسعه جهانی در برابر بحران ها بدانند. اما نگاه واقع گرایانه تر، حاکی از 
آن اســت که پنج سال باقیمانده تا سال ۲0۳0، برای تحقق کامل این اهداف نه تنها کافی نیست، بلکه 
نیازمند تحولی ریشه ای در رویکردها، نهادها و روابط قدرت در سطح بین المللی است. در جمع بندی این 
نشســت، تاکید شد که نیاز فوری به تمرکز بر موانع اصلی وجود دارد: نابرابری، تبعیض، فساد و بدهی. 
بدون اصلاحات جدی در نظام مالی جهانی، شفافیت در داده ها و تقویت همبستگی بین المللی، تحقق 
شعارهای توسعه ای، صرف نظر از نیت های خیرخواهانه، عملا ممکن نخواهد بود. پیام پایانی این نشست 
ساده، اما هشدارآمیز بود: زمان بسیار محدود است و در غیاب اقدامات قاطع، آینده ای برابر، پایدار و انسانی 

برای همگان در دسترس نخواهد بود.
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  راهکارهــای رفع چالــش کم آبی باید ریشــه ای، جامع و 
منطقه محور باشد

 رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت ایجاد تعادل میان منابع و مصارف آب 
به عنوان شرط بنیادین توسعه پایدار، خواستار تدوین راهکارهای علمی، جامع 
و منطقه محور برای مقابله با چالش کم آبی شد و بر نقش مؤثر دانشگاه ها، 

رسانه ملی و نظام آموزشی در حل این مسئله ملی تأکید کرد.
به گزارش از ریاست جمهوری، جلسه هم اندیشی دولت با دانشگاهیان به 
منظوریافتن راهکارهای علمی و کاربردی رفع چالش کم آبی در کشور پیش 
از ظهر امروز یکشنبه با حضور رئیس جمهور، وزرای نیرو، کشاورزی و علوم و 

جمعی روسای و اساتید دانشگاههای مطرح کشور برگزار شد.
در این جلسه مسعود پزشــکیان، ضمن تأکید بر ضرورت رعایت اصل 
تعادل میان منابع و مصارف آب به عنوان یکی از بنیادی ترین اصول توسعه 
پایدار، گفت: عدم رعایت این اصل، منشأ بخش عمده ای از مشکلات کنونی 
در حوزه آب کشــور اســت. باید به دقت ارزیابی کنیم که اقداماتی که طی 
سال های اخیر با صرف هزینه  انجام شده اند، تا چه میزان توانسته اند در کاهش 

مصرف آب مؤثر واقع شوند.
وی بر ضرورت تشــکیل کارگروه های تخصصی میان دولت و دانشگاه با 
حضور تمامی بخش های مرتبط تأکید کرد و افزود: چون حل مسئله کم آبی 
محدود به یک بخش خاص نیســت و به نوعی همه حوزه های مدیریتی را 
در بر می گیرد، لازم اســت راهکارهای ارائه شده ریشه ای و جامع باشد تا از 

عوارض احتمالی در دیگر بخش ها جلوگیری شود.
رئیس جمهور تأکید کرد: این کارگروه ها باید در اســتان ها با هماهنگی 
استانداری ها و دانشگاه های منطقه ای شکل گرفته و به شهرستان ها تسری 
یابند، چرا که شرایط هر منطقه به لحاظ اقلیمی و جغرافیایی منحصر به فرد 
است و نسخه های حل مسئله نیز می بایست متناسب با ویژگی های محلی 
تدوین شود.پزشکیان بر اهمیت آگاه سازی مدیران، مسئولان و سیاستگذاران 
کشــور درباره وضعیت آبی و دلایل بروز چالش در این بخش تأکید کرد و 
گفت: باید تلفیقی از گزارش های وزارت نیرو و دانشگاه ها به مسئولان ارائه 
شــود تا حساسیت لازم نســبت به موضوع ایجاد شود. همچنین داده ها و 
گزارش های مرتبط باید به شکل عمومی و فراگیر در اختیار عموم مردم قرار 
گیرد تا همگان درک صحیحی از مخاطرات موجود داشته باشند و در مسیر 

همکاری و مشارکت قرار گیرند.
وی در این زمینه، نقش رسانه ملی به عنوان رکن مهمی در آگاه سازی 
عمومی و همراه سازی مردم برای انجام اقدامات پیشگیرانه و اجرای سیاست ها 
را مورد تأکید قرار داد و بر اهمیت آموزش در مدارس به عنوان دیگر مؤلفه  
ضروری در فرهنگ سازی و تربیت نسل آینده در حفظ منابع آب تأکید کرد

رئیس جمهور با بیان اینکه حل چالش کم آبی نیازمند تغییر نگرش است، 
گفت: این مسئله یک پروژه مقطعی نیست، بلکه روندی مستمر و پایدار است 
که باید در آن پنج اصل مهم مهندسی آب و خاک و کشت، آموزش مؤثر، 
سیاســت های تشویقی، برخورد قانونی با متخلفین و نظام ارزیابی و نظارت 
مستمر مد نظر قرار گیرد.پزشکیان با اشاره به اینکه دانشگاه های نسل سوم 
و چهارم در جهان امروز، علاوه بر رسالت آموزشی، بر حل مسایل متمرکز 
شده اند، تصریح کرد: انتظار دارم دانشگاه های کشور ما نیز با ورود جدی به 
مسائل ملی، راهکارهای عملی و راه گشا ارائه دهند تا خروجی فعالیت های 

آموزشی و پژوهشی آنها در توسعه متوازن و پایدار کشور تجلی یابد.
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کشاورزی 

هشدار نابودی جنگل های بلوط زاگرس بخاطر گرما
  بیتا حسن پور   -      تحقیقات جدید پژوهشگران دانشگاه تهران، نشان می دهد که منطقه حساس زاگرس در غرب ایران، با شتابی 

نگران کننده در حال تجربه پیامدهای مخرب تغییرات اقلیمی است و افزایش 2برابری دما نسبت به میانگین جهانی و وزش بادهای شدید، 
اکوسیستم منحصربه فرد جنگل های بلوط و معیشت جوامع محلی را در آینده دچار چالش خواهد کرد.

هدف گذاری دولت برای 
کشت فراسرزمینی

وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه دولت حدود یک میلیون هکتار برای کشت فراسرزمینی هدف گذاری کرده است، گفت: با چند کشور در این زمینه تفاهم نامه امضا کرده ایم و کارهای 
مقدماتی برای شروع کشت فراسرزمینی آغاز شده است.

غلامرضا نوری قزلجه  درباره پیشبرد برنامه کشت فراسرزمینی، اظهار کرد: آیین نامه کشت فراسرزمینی را بازنگری کرده ایم. باید از کشاورزی فراسرزمینی استفاده کنیم زیرا حدود  
۲0 درصد مایحتاج و غذایی خود را وارد می کنیم بنابراین بنا داریم تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی ما در کشورهایی که مستعد هستند، درگیر تولید مواد غذایی مورد نیاز کشور شوند و 

بخشی از محصولات را به ایران منتقل کرده و بخشی را در همان کشورها به فروش برسانند.
وی ادامه داد: همکاری با 5-۴ کشور را به طور جدی در دستور کار داریم که کارها را شروع کرده و مقدمات خوبی فراهم شده است. در سفرهای اخیر، تفاهم نامه داشتیم و کار  پیشرفت 

کرده است و امیدواریم کشت فراسرزمینی در این کشورها زودتر آغاز شود.

  شمار مشترکان گاز در استان کرمانشاه 
از مرز ۷۳5 هزار گذشت

کرمانشــاه - مدیرعامل شــرکت گاز استان 
کرمانشاه گفت: با جذب سه هزار و ۴۷0 مشترک 
جدید گاز طی ســه ماهه نخســت امسال، تعداد 
مشترکان گاز اســتان از مرز ۷۳5 هزار مشترک 

عبور کرد. 
ناصر حسینی اظهار کرد: در سه ماهه نخست 
ســال جاری ۲ هزار و 55۴ مشــترک در بخش 
شهری و ۹۱۶ مشترک در بخش روستایی به جمع 
مصرف کنندگان گاز طبیعی افزوده شده اند که این 
امر بیانگر تداوم روند خدمت رسانی در اقصی نقاط 
استان اســت.وی با بیان اینکه پیش بینی می شود 
۲5 هزار مشترک جدید اضافه شود افزود: در حال 
حاضر شمار کل مشترکان گاز در استان به ۷۳5 
هزار و ۷۴۶ مشترک و ضریب نفوذ گاز در بخش 
شهری به ۱00 و در بخش روستایی به ۹۹.۴ درصد 

ارتقاء یافته است.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه با اشاره 
به گسترش شبکه گازرسانی در نقاط مختلف استان 
اضافه کرد: هم زمان با توســعه شبکه، در سه ماهه 
ابتدایی امسال ۴0 کیلومتر عملیات شبکه گذاری 
انجام و ۸0۹ انشــعاب )علمک( در سطح استان 
نصب شده است.حسینی ادامه داد: در سال گذشته 
شرکت گاز عملکرد بسیار مناسبی در استان داشت 
و با گازرسانی به ۲۹5 واحد تولیدی و صنعتی و 5۷ 
روستا، فراتر از تعهدات و برنامه های مصوب عمل 
کند.وی در خصوص عملکرد این شرکت در سال 
گذشته اظهار کرد: باوجود مشکلات و موانع، موفق 
شدیم به تمام روستاهای دارای قابلیت گازرسانی 
استان که غالباً در مناطق دورافتاده و سخت گذر 
استان بودند گازرسانی کرده و جشن پایان گازرسانی 

در استان کرمانشاه را برگزار کنیم.
حسینی یادآور شد: طبق نظرسنجی به عمل 
آمده توســط دولت، بالاترین میزان رضایت مردم 
از عملکرد دولت در اســتان کرمانشــاه، در حوزه 
گازرســانی بود به طوری که ایــن میزان رضایت 
بیش از ۸۷ درصد اعلام شد.مدیرعامل شرکت گاز 
کرمانشاه گفت: برای امسال نیز گازرسانی به 50 
روستا و ۲۳0 واحد صنعتی را در دستور کار داریم

  واگذاری 2۶ هزار پورت فیبر نوری تا 
پایان سال به مشترکان کرمانشاهی

مدیر مخابرات منطقه کرمانشاه گفت: تا پایان 
امســال، ۲۶ هزار پورت فیبر نوری به مشترکان 

کرمانشاهی واگذار خواهد شد. 
حمیدرضا امیری، از توسعه چشمگیر شبکه فیبر 
نوری در استان خبرداد و اظهار کرد: تا پایان امسال، 
۲۶ هزار پورت فیبر نوری به مشترکان کرمانشاهی 
واگذار خواهد شد. این توسعه، استان کرمانشاه را در 
لیست استان های برخوردار از این فناوری قرار داده 
است. وی با اشاره به اجرای حدود ۸500 کیلومتر 
شبکه فیبر نوری مخابرات در کرمانشاه، افزود: در 
سال گذشته، شاهد رشد تقریباً ۲50 درصدی در 
این زمینه بوده ایم و خوشبختانه استقبال خوبی از 
این پروژه و این فناوری شده است.مدیر مخابرات 
منطقه کرمانشاه با بیان اینکه اقدامات زیادی در 
سطح استان انجام شده است عنوان کرد: از ابتدای 
امسال تاکنون، ۱۲0 کیلومتر فیبر نوری اجرا شده 
و هدف ما این است که تا پایان سال، همه ادارات، 
بانک ها، شبکه مالی اقتصادی، گمرک و شبکه بزرگ 
دولت به این شبکه متصل شوند.امیری فیبر نوری را 
یک فناوری جدید با مزایایی از جمله سرعت بالا، 
پایداری و پهنای باند بیشتر برای کاربران دانست و 
گفت: توسعه فیبر نوری تقریباً در تمام شهرهایی که 
متقاضی داریم آغاز شده و تا پایان سال، بسیاری از 
پروژه ها و شهرها تکمیل خواهند شد. وی از اتصال 
دو روستا به عنوان پایلوت به شبکه فیبر نوری خبر 
داد و افزود: در صورت تقاضا، در آینده بنا داریم که 
بقیه روستاهای دارای پتانسیل و متقاضی را نیز به 

این شبکه متصل کنیم.

تا نقش   از فرهنگ سازی  آبزی پروری   
آفرینی در امنیت غذایی کشور

رئیس ســازمان شیلات ایران بر آبزی پروری از 
فرهنگ سازی تا نقش  آفرینی در امنیت غذایی کشور 
تاکید کرد و گفت: غذا عامل قدرت بوده و در حوزه 
کشاورزی تمامی مسئولان باید توجه ویژه ای به این 
مقوله داشته و در کنار مردم به حفظ همبستگی 
مبادرت کنند.در شرایط جنگ ۱۲ روزه با اقدامات 
موثر مقام عالی وزارت هیچ کمبودی در کالاهای 
اساسی و مورد نیاز مردم به وجود نیامد و در حوزه 
شیلات و آبزی پروری نیز با توجه به عملکرد موفق 
شیلات در ســتاد و اســتان ها با دستور ویژه وزیر 
جهادکشاورزی مقرر شــد نشستی اختصاصی با 
حوزه مدیران ســتادی و استانی تشکیل و فرصت 

ها و تهدیدهای موجود بررسی است . 

پدرام عطارد؛ عضو هیأت علمی دانشکدگان کشاورزی و منابع 
طبیعی دانشــگاه تهران و سرپرست این تیم تحقیقاتی درباره 
ضرورت انجام این تحقیق گفت: منطقه زاگرس در غرب ایران، 
مانند بسیاری از نقاط جهان، با چالش های جدی ناشی از تغییر 
اقلیم مواجه شده است؛ اما آنچه این ناحیه را به کانونی حساس 
تبدیل می کند، وجود جنگل های بلوط ارزشمندی است که از 
نظر اکولوژیکی و اقتصادی، از اهمیت حیاتی برخوردارند و شواهد 

علمی نشان می دهد، این اکوسیستم منحصربه فرد، با شتابی 
هشداردهنده در حال تجربه پیامدهای ویرانگر تغییر اقلیم است
وی افزود: بررسی داده های هواشناسی در بازه زمانی ۱۴0۲-

۱۳۶5 نشان می دهد که میانگین دمای این ناحیه در چهار دهه 
گذشته، ۱.5 درجه سانتی گراد افزایش یافته است و این افزایش۲ 
برابر افزایش دمای جهانی در همین بازه زمانی است. این تغییرات 
اقلیمی با پیامدهای نگران کننده ای همراه بوده است، چرا که در 

همین دوره، هم زمان با افزایش دما، شاهد افزایش سرعت باد نیز بوده ایم.
عطارد با هشدار درباره خطرات ناشی از افزایش دما در منطقه زاگرس، اظهار داشت: نتایج پژوهش حاضر حاکی 
از آن اســت که ۷5 درصد ایستگاه های هواشــناسی منطقه زاگرس، افزایش معنادار دما و 5۶ درصد از آن ها نیز 
افزایش سرعت باد را گزارش کرده اند. چنین روندی، منابع آبی، جنگل های زاگرس، فعالیت های کشاورزی و به تبع 
آن اقتصاد جوامع محلی را در این ناحیه، با تهدیدی جدی مواجه ساخته است. تحلیل داده های دمایی حاکی از آن 
است که از سال ۱۳۸۷، منطقه زاگرس، علی رغم یک دوره کوتاه تر و خنک تر در فاصله سال های ۱۳۸۴ تا ۱۳۸۶ 
که تحت تأثیر تغییرات گذرا در الگوهای آب وهوایی محلی بوده است، به طور پیوسته با افزایش دما مواجه شده است

سرپرست این تیم تحقیقاتی با اشاره به روند صعودی افزایش دما در یک دهه اخیر، افزود: این روند صعودی 
دما به ویژه در دهه اخیر )۱۳۹۲ تا ۱۴0۲(، ســرعت گرفته و پیش بینی ها، تداوم آن را در آینده نشــان می دهند. 
بر اساس پیش بینی های انجام شده تحت سناریوهای تغییر اقلیم، منطقه زاگرس در دهه های آینده با چالش های 

جدی مواجه خواهد شد.
عطارد درباره سناریوهای احتمالی افزایش دما و تأثیر آن در محیط زیست منطقه زاگرس گفت: در خوش بینانه ترین 
سناریو که مبتنی بر کاهش انتشار گازهای گلخانه ای به مقدار قابل توجه و توسعه پایدار است، میانگین دمای سالانه 
تا سی سال آینده )سال ۱۴۴0( حداقل حدود 0.۲ درجه سانتی گراد افزایش خواهد یافت. اگرچه این افزایش نسبتاً 

محدود است، اما همچنان می تواند موجب تشدید خشکسالی ها و تنش آبی در منطقه شود.
وی افزود: در سناریوی حدوسط که رشد اقتصادی ناهمگون و مدیریت نامناسب محیط زیست را همراه خود دارد، 
پیش بینی می شود دما تا 0.۴ درجه سانتی گراد افزایش یابد. این سطح از گرمایش، فشار بیشتری بر منابع آبی وارد 
کرده و احتمال تخریب بیشتر جنگل های زاگرس را افزایش می دهد. در بدبینانه ترین وضعیت، یعنی در سناریویی 
که وابستگی شدید به سوخت های فسیلی و انتشار بالای گازهای گلخانه ای را پیش بینی می کند و به عبارتی ادامه 
وضعیت موجود است، دمای منطقه می تواند تا ۱.۲ درجه سانتی گراد افزایش یابد که پیامدهای فاجعه باری برای 

اکوسیستم های جنگلی زاگرس و معیشت ساکنان محلی در بر خواهد داشت.
این پژوهشــگر تاکید کرد: گرچه در تمام این ســناریوها، تغییر محسوسی در میزان بارندگی سالانه مشاهده 
نمی شود، اما افزایش دما و سرعت وزش باد، یقیناً تشدید خشکی، افزایش تبخیر تعرّق، کاهش دسترسی به منابع 
آب و افزایش خطر آتش سوزی جنگل ها را در این ناحیه در پی خواهد داشت. این تأثیرات به ویژه برای جنگل های 
بلوط منطقه که از ارزش اکولوژیکی و اقتصادی بالایی برخوردارند، مخرب خواهد بود و می تواند به افزایش شیوع 

بیماری های قارچی و آفات در درختان بلوط منجر شود.
عطارد گفت: فعالیت های انسانی نیز می توانند نقش مهمی در تشدید این اثرات ایفا کنند. بهره برداری بی رویه 
از جنگل ها، چرای بی رویه دام، ورود گرد و غبار از کشورهای همسایه و نیز خشکسالی های مکرر، هنگامی که با 
تغییرات اقلیمی قابل توجه دهه های اخیر همسو می شوند، می توانند فشار بیشتری بر اکوسیستم های زاگرس وارد 

کنند و بی شک روند زوال جنگل های بلوط را تسریع و تشدید خواهند کرد.
عضو هیأت علمی دانشکدگان کشاورزی دانشگاه تهران گفت: برای کاهش این تأثیرات و حفاظت از اکوسیستم های 
منطقه زاگرس، اقدامات فوری و مؤثر برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و سازگاری با تغییرات اقلیمی ضروری 
اســت. این اقدامات می تواند شامل کاهش فشار بر اکوسیستم های جنگلی زاگرس، توسعه و اجرای سیاست های 
پایدار مدیریت منابع طبیعی، کاهش انتشار گازهای گلخانه ای از طریق استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و افزایش 

آگاهی عمومی در مورد اهمیت حفاظت از محیط زیست باشد.

 وجود جنگل های 
بلوط ارزشمندی 

است که از نظر 
اکولوژیکی و 

اقتصادی، از اهمیت 
حیاتی برخوردارند.

سیب های درشت و خوش عطر باغ های 
خراســان شــمالی، این روزها با ظاهری 
خاکستری رنگ و لکه دار روانه بازار می شوند؛ 
پدیده ای به نام »زنگار« که اگرچه تهدیدی 
برای سلامت مصرف کننده نیست، اما برای 
بازار میــوه و درآمد باغداران چالش برانگیز 
شــده اســت. سیب هــای خوش رنــگ و 
خوش طعم در دل باغ های سرسبز خراسان 
شمالی سال هاست که مایه  افتخار و معیشت 

هزاران کشاورز این خطه بوده اند.
اما امسال، سایه ای نگران کننده بر پوست 
ظریف این میوه های ارزشمند افتاده است؛ 

لکه های قهوه ای و ناهموار که به نام »زنگار سیب« شــناخته می شــوند، با گسترش خود نه تنها زیبایی میوه ها را خدشه دار کرده اند، 
بلکه خطر از دست رفتن بخشی از محصول و کاهش درآمد کشاورزان را به همراه آورده اند.این عارضه که در اصل واکنشی طبیعی به 
تغییرات دمایی و تنش های محیطی است در سال های اخیر به دلیل شرایط نامساعد اقلیمی و افزایش تنش های محیطی شدت یافته 

و حالا به یک چالش جدی برای باغداران استان تبدیل شده است.
کارشناسان هشدار می دهند که بی توجهی به این موضوع می تواند پیامدهای زیان باری برای کشاورزی منطقه داشته باشد، از کاهش 
کیفیت محصول گرفته تا تاثیرات منفی بر اقتصاد خانوارهای کشــاورزی را در پی دارد.با نزدیک شــدن به فصل برداشــت، ضرورت 
آگاهی و اقدام به موقع بیش از پیش احساس می شود؛ چرا که مقابله با زنگار سیب نیازمند دانش، برنامه ریزی دقیق و بهره گیری از 
راهکارهای علمی است تا این واکنش طبیعی، به معضلی دردسرساز تبدیل نشود.رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی با 
اشاره به افزایش گزارش ها درباره زنگار سیب، گفت: این آفت در واقع یک واکنش طبیعی است که میوه در برابر آسیب های محیطی 
از خود نشان می دهد و این لکه های قهوه ای روی پوست سیب زمانی ایجاد می شوند که تغییرات دمایی و تنش های محیطی در فصل 

رشد میوه به پوست حساس آن آسیب می زنند.

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان 
با اشــاره به ظهور خوشه های طلایی برنج 
در ۷0 درصــد از ۲۳۸ هــزار هکتــار از 
شالیزارهای استان گفت: تاکنون ۳0 درصد 
از شالیزارهای گیلان به بار نشسته است و 

آماده برداشت است.
صالــح محمدی گفت: هاشــمی، علی 
کاظمی، جمشید، خــزر، شیرودی، فجر، 
هستی و ... از جمله ارقام کشت شده برنج 
در گیلان اســت و نخستین برداشت این 
محصول هفته نخست مردادماه در استان 

انجام می شود.
وی بیان کرد: سال زراعی جاری ۲0۶ هزار هکتار معادل ۸۶ درصد از شالیزارهای استان به روش مکانیزه و بقیه به شیوه سنتی 

کشت شده  و پیش بینی می شود ۲۱۷ هزار هکتار از مزارع استان نیز به صورت مکانیزه با استفاده از دستگاه کمباین برداشت شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان با اشاره به اهمیت برداشت مکانیزه برنج به عنوان یک روش مدرن و کارآمد و لزوم توجه 
شالیکاران به درو برنج به شیوه ماشینی اظهار کرد: برداشت مکانیزه این محصول در افزایش سرعت برداشت، کاهش هزینه ها، حفظ 

کیفیت برنج و کاهش ضایعات نقش مهمی دارد.
وی اضافه کرد: معاینه فنی کمباین های برداشت برنج دارای عمر بیش از پنج سال در حال انجام است و صاحبان این دستگاه ها 

برای دریافت معاینه فنی باید به مراکز جهاد کشاورزی مستقر در دهستان های استان مراجعه کنند.
گیلان بزرگترین تولیدکننده ارقام بومی و با کیفیت برنج در کشور به شمار می آید که با ۲۳۸ هزار هکتار اراضی شالیزاری رتبه 

نخست کشور را از لحاظ سطح زیرکشت و همچنین رتبه دوم تولید برنج را به خود اختصاص داده است.
۳00 هزار شالیکار در گیلان فعالیت دارند؛ به طور متوسط سالانه حدود یک میلیون و ۱50 هزار تن شلتوک برنج در استان تولید 

می شود که حدود ۳0 درصد از کل برنج تولیدی کشور است.

»زنگار« روی سیب؛ لکه ای بر بازار میوه  ۳۰ درصد از شالیزارهای گیلان به بارنشست

مدت  زمان قابل توجهی است که گونه خزری خاویار از دریا کوچ کرده اما قلب تولید 
خاویار ایران در مازندران با برنامه ریزی دولت برای تکثیر ماهیان مولد و فراوری این محصول 

غذایی مهم صادراتی اکنون خوب می تپد.
 مازندران با توجه به در اختیار داشــتن بیشــترین ساحل جنوبی دریای خزر و وجود 
رودخانه های متعدد یکی از استان های پیشرو در آبزی پروری و فعالیت های شیلاتی است. 
ســالانه حدود ۳0 هزار تن انواع آبزیان تولید شده در این استان به سایر نقاط کشور و از 
یکسال گذشته تاکنون با برنامه های اصولی دولت سیزدهم و عالی ترین مقام اجرایی مازندران 

با وجود فشارهای خارجی و تحریم به خارج از کشور نیز صادر می شود.
همســایگی با دریای خزر در نوار ســاحلی به طول بیش از ۴00 کیلومتر و وجود 5۴ 
شرکت تعاونی صیادی پره در این استان با اشتغال حدود چهار هزار و ۲00 نفر و همچنین 
فعالیت بیش از سه هزار و ۴00 مزرعه آبزی پروری سبب شده که مازندران بیشترین سهم 

را در فعالیت های شیلاتی جنوب دریای خزر داشته باشد.
با این حال برای نخستین بار در مازندران، ۲0 هزار قطعه بچه ماهی خاویاری به صورت 

کاملًا خصوصی در رودخانه چپکرود جویبار رهاسازی شد.
سرپرست اداره کل شیلات مازندران گفت: برای نخستین بار در استان، ۲0 هزار قطعه 
بچه ماهی خاویاری با وزن تقریبی ۲0 گرم در رودخانه شیلاتی چپکرود جویبار توســط 

بخش خصوصی رهاسازی شد.
نیما حسین زاده با بیان اینکه این اقدام از سوی بخش خصوصی، گامی مهم در کنار فعالیت 
مراکز دولتی مانند مراکز بازسازی ذخایر شهید باهنر کلاردشت و شهید رجایی ساری است، 
افزود: مشارکت بخش خصوصی و شرکت های صیادی پره در بازسازی ذخایر آبزیان، نشانگر 

بینش و آگاهی جامعه صیادی نسبت به اهمیت پایداری تنوع زیستی دریای خزر است.
وی گفت: بهره برداری پایدار از منابع دریایی، بدون بازسازی ذخایر امکان پذیر نیست و 

این اقدامات در واقع تضمین کننده آینده صید در سواحل شمالی کشور هستند.
حسیــن زاده بزرگ ترین معضل در حوزه ماهیــان خاویاری را صادرات خام این گونه 
ارزشمند دانست و اظهار کرد: با تکمیل زنجیره تولید در پایانه صادراتی ماهیان خاویاری 

چپکــرود جویبار، می توان ارزش صادراتی ماهیــان خاویاری را با فرآوری داخلی چندین 
برابر افزایش داد.

  تلاش ها در تکثیر طبیعی ماهیان خاویاری
یکی از مهم ترین فعالیت های شیلاتی مازندران برای حفظ ذخایر شیلاتی دریای خزر، 
رهاسازی بچه ماهیان در دریاست که در این زمینه نیز به استناد آمارهای موجود رشد قابل 
توجهی مشاهده می شود. رهاسازی بچه ماهیان در دریای خزر توسط شیلات مازندران تا سال 
۱۳۹۹ محدود به ماهی سفید و ماهی آزاد دریای خزر بود که مجموعا حدود ۸0 میلیون 
قطعه بود، اما این رقم اکنون به بیش از ۱۲0 میلیون قطعه با افزایش گونه های رهاسازی 
شده رسیده است.در حال حاضر علاوه بر ماهی سفید و ماهی آزاد دریای خزر، ماهی کپور 
دریایی و ماهی خاویار نیز در دریای خزر رهاسازی می شود. طبق آمارهای موجود پارسال 
حدود ۱۸ میلیون ۸00 هزار قطعه ماهی کپور دریایی، بیش از ۱00 میلیون قطعه ماهی 
سفید، افزون بر ۴0 هزار قطعه ماهی آزاد دریای خزر و بیش از ۱۶0 هزار قطعه بچه  ماهی 
خاویاری در دریای مازندران رهاسازی شد.به گفته بخشی، یکی از اقدامات اجتماعی برای 
کمک به رونق اقتصاد شیلاتی که طی سال های اخیر در این استان مورد توجه قرار گرفت، 

جذب مشارکت های اجتماعی جامعه صیادی برای کمک به تکثیر طبیعی است.
ماهیان خاویاری اگر چه مهم ترین ذخیره ژنتیکی دریای خزر هستند و به خاطر ارزش 
غــذایی و اقتصادی بالا عنوان »مروراید سیاه« را با خــود دارد، ولی بهره برداری بی رویه 
همسایگان خزر به ویژه در بخش شمالی و بی توجهی به بازسازی ذخایر سبب شد تا صید 

این گونه از سال ۲0۱0 میلادی ممنوع شود.
ماهیان خاویاری دریای خزر همانند ماهیان استخوانی رودکوچ هستند به این معنی که 
تخم ریزیشان را با کوچ کردن موقتی به مصب رودخانه های منتهی به دریای خزر انجام 
می دهند. همین کوچ موقتی هم مهم ترین علت دست اندازی بی حد و حصر قاچاقچیان 
و افراد ســودجو به این گونه بوده که ســبب شد تا صید آن از دریای خزر به طور کلی تا 

بازسازی ذخایر آن ممنوع شود.
فصل تخم ریزی ماهیان خاویاری از نیمه دوم اسفند شروع می شود و تا پایان اردیبهشت 
ادامــه می یابــد ولی در روش تکثیر نیمه مصنوعی، تخم ها در مراکز تخصصی از ماهیان 
بارور اســتخراج و پس از تبدیل شــدن به بچه ماهی به رودخانه های شیلاتی انتقال می 
یابد. بچه ماهیان پس از مدتی زندگی در رودخانه راهشان را به دریا باز می کنند ولی در 
این مدت باید تحت مراقبت قرار گیرند تا صید نشــوند و یا بر اثر تغییر دبی آب رودخانه 

یا آلودگی از بین نروند.
یکی از سختی های کار در بازسازی ذخایر ماهیان خاویاری این است که این گونه ها 
در ســن ۱5 تا ۱۶ سالگی به مرحله تخم ریزی می رسند و به همین دلیل احتمال صید 
نشدن تا پیش از رسیدن به این سن بسیار کم است. این ماهیان وقتی به سن تخم ریزی 
می رسند، به دهانه های رودخانه می روند و به همین خاطر هم تهدید صید شدن توسط 

جوامع محلی یا قاچاقچیان و سودجویان بیشتر می شود.
مازندران حدود ۱۳0 رودخانه با شاخه های اصلی و فرعی دارد که ۲۴ رشته رودخانه 
به عنوان رودخانه مهم شیلاتی محسوب می شوند ولی لزوما ورودی تمامی این رودخانه 
های شیلاتی مسیر کوچ ماهیان خاویاری نیســت و به همین دلیل هم شیلات مازندران 

چهار رودخانه را برای تکثیر نیمه مصنوعی انتخاب کرده است.

مروارید سیاه خزر در مسیر احیا

  بیش از ۱2 هزار تن انبه در سیستان و بلوچستان برداشت شد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: بیش از ۱۲ هزار تن انبه از ابتدای سال جاری تاکنون از باغ های این استان برداشت و روانه بازار مصرف شده است.

اردشیر شهرکی با بیان اینکه برداشت انبه تا مردادماه ادامه دارد اظهار کرد: هم اکنون بیش از یک هزار و ۶00 هکتار از باغات میوه سیستان و بلوچستان به کشت انبه اختصاص دارد که یک هزار و ۲50 هکتار آن بارور و بقیه غیربارور است.
وی با بیان اینکه پیش بینی می شود در پایان فصل برداشت بیش از ۱۷ هزار تن از این محصول تولید و روانه بازار مصرف شود افزود: بیش از ۶0 درصد انبه تولیدی در سیستان و بلوچستان به صورت سبز برای تهیه ترشی برداشت می شود.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان ادامه داد: شهرستان های راسک، دشتیاری، سرباز، نیکشهر، قصرقند، چابهار، کنارک و زرآباد عمده مناطق کشت انبه در این استان محسوب می شوند.
وی بیان کرد: انبه یکی از محصولات مهم باغی در مناطق گرمسیری است که علاوه بر ارزش غذایی بالا، نقش قابل توجهی در اقتصاد کشاورزان و اشتغال زایی ایفا می کند، این میوه با بازارپسندی خوب و قابلیت فرآوری بالا، می تواند به عنوان یک منبع درآمد پایدار برای 

کشاورزان و صنایع تبدیلی مطرح باشد.
سیستان و بلوچستان قابلیت زیادی در تولید محصولات گرمسیری و نیمه گرمسیری یا منحصر به فرد از جمله انبه، موز، پاپایا، گواوا، هندوانه آناناسی، نارگیل، زیتون محلی و مرکبات دارد.در بیش از ۲00 هزار هکتار از زمین های کشاورزی سیستان و بلوچستان محصولات 

زراعی و در ۸0 هزار هکتار از باغ های استان انواع میوه های گرمسیری، نیمه گرمسیری و سردسیری کشت می شود.
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پروژه ای بدون پیوست زیست محیطی اجرا نمی شود
  لیلا  جلیلوند    -   مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس نوشت: شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس تنها در صورت 

داشتن پیوست زیست محیطی مجاز به اجرای طرح ها خواهد بود و باید پیشگام اقدامات محیط زیستی باشد.

مصطفی رجبی 
مشهدی مدیرعامل 

توانیر پیش از این 
گفته بود که در اوج 

بحران، ناچار به 
کاهش سهمیه برق 

انرژی 

  بهره برداری از 2۰۹ مگاوات نیروگاه 
مقیاس کوچک

یک مقام مســئول گفت: با بهره برداری از ۲0۹ 
مگاوات نیروگاه حــرارتی مقیاس کوچک در دولت 
چهاردهم، توســعه برق پراکنده به یــکی از ارکان 
کلیدی پایداری شبکه و مشــارکت سرمایه گذاران 

خرد تبدیل شده است.
زهرا اســماعیل زاده مجری طــرح نیروگاههای 
مقیــاس کوچک توانیر در گفتگو با خبرنگار مهر با 
اشاره به بهره برداری از ۲0۹ مگاوات نیروگاه مقیاس 
کوچک گفت: در چارچوب سیاست های وزارت نیرو 
برای تمرکززدایی در تولید برق و ارتقا راندمان شبکه، 
تاکنون ۲0۹ مگاوات نیروگاه مقیاس کوچک حرارتی 

در دولت چهاردهم به بهره برداری رسیده است.
وی ادامــه داد: ایــن نیروگاه هــا کــه در ۳۲ 
ساختگاه و در ۱5 استان کشور پراکنده اند، با هدف 
 افزایش راندمان، کاهش تلفات شــبکه، بهبود افت

 ولتاژ به ویــژه در مناطق شــهری متراکم، رعایت 
ملاحظات پدافند غیرعامل و جذب سرمایه های خرد 

توسعه یافته اند.
مجری طرح نیروگاه های مقیاس کوچک خاطر 
نشان کرد: با هدف گذاری سالانه ۲00 مگاوات ظرفیت 
جدید، برنامه ریزی شده تا در قالب برنامه هفتم توسعه، 
سهم نیروگاه های مقیاس کوچک به طور چشمگیری 
افزایش یابــد.وی در ادامه تاکید کرد: از مزایای این 
نیروگاه ها می توان به سرعت بالای احداث و راه اندازی، 
امکان تولید همزمان برق، حرارت و برودت با راندمان 
کل بیش از ۷0 درصد، فضای کم مورد نیاز برای نصب، 

و قابلیت فروش برق در تابلو برق آزاد اشاره کرد.
مجــری طــرح نیروگاه های کوچــک مقیاس 
اضافه کرد: با بهره بــرداری از ۲0۹ مگاوات نیروگاه 
حــرارتی مقیاس کوچــک در دولــت چهاردهم، 
 توســعه برق پراکنده بــه یــکی از ارکان کلیدی

 پایداری شبکه و مشارکت سرمایه گذاران خرد تبدیل 
شده است.

اسماعیل زاده در خاتمه با اشاره به استقبال بخش 
خصوصی از این طرح خاطر نشــان کرد: همچنین 
حجم سرمایه گذاری در این حوزه تاکنون به بیش از 
۸5 میلیون دلار رسیده اســت که نشان از استقبال 

مناسب بخش خصوصی از این طرح دارد.

 تامین بــرق پایدار پایانه های مرزی 
برای ایام اربعین

رئیس ستاد عتبات عالیات توانیر گفت: سعی 
کردیــم بیش از دو مسیر بــرق را به پایانه های 
مــرزی برســانیم که در صورت بــروز حوادث 
احتمالی و قطــعی برق از یک طرف برق مورد 

نیاز را از مسیر دیگر تامین کنیم.
مسعود معین پور رئیس ستاد عتبات عالیات 
توانیــر در گفتگو بــا خبرنگار مهــر در رابطه 
با چگونــگی وضعیت برق رســانی در اربعین 
گفت: بر اســاس سنوات گذشــته همکاران ما 
در پایانه های مرزی ۹ گانه شــامل؛ مهران در 
ایلام، خســروی در کرمانشاه، شلمچه و چذابه 
در خوزســتان، تمر چین در آذربایجان غربی، 
باشماق در کردســتان، ریمدان و میرجاوه در 
استان سیستان و بلوچستان و دوغارون در استان 
خراسان رضوی شبکه های موجود که سال های 
گذشته در پایانه های مرزی ایجاد شده هر سال 

به روز رسانی می شود.
وی ادامه داد: با توجه به گرمای طاقت فرسای 
تابستان که اربعین در اوج آن قرار دارد علاوه بر 
به روزرسانی شبکه های موجود تعمیراتی انجام 
شــده آمادگی کامل بــرای تأمین برق مواکب 
موجــود در پایانه های مــرزی و پارکینگ های 
در نظر گرفته شــده برای استقرار ماشین های 

زوار، وجود دارد.
رئیس ستاد عتبات عالیات توانیر خاطر نشان 
کرد: همچنین تأمین برق مطمئن و پایدار برای 
دستگاه های خدمات رسان از جمله مراکز کنترل 
گذرنامه، نیروی انتظامی، مراکز امنیتی، مراکز 
درمــانی، هلال احمر، بانک هــا، خودپردازها، 
دکل های مخابراتی، مراکز پمپاژ آب، محل های 
فرود بالگرد در مواقع ضروری تمامی همکاران 
ما برق مطمئن و پایدار را در مواکب و این مراکز 

انجام داده اند.
وی ادامه داد: سعی کردیم بیش از دو مسیر 
برق را به پایانه های مرزی برسانیم که در صورت 
بــروز حوادث احتمالی قطعی برق از یک طرف 
همکاران ما این امکان را داشــته باشــند که از 
مسیر دیگــری برق مورد نیاز را تأمین کنند تا 
هیچ گونه خاموشی و مشکلی در پایانه های مرزی 

وجود نداشته باشد.
معین پور اضافه کرد: برای اطمینان بیشــتر 
۴5 دیزل ژنراتور را در پایانه های مرزی مستقر 
شــده و در صورت بروز حوادث احتمالی توسط 
دیــزل ژنراتورها برق مطمئن را برای پایانه ها و 

مواکب داشته باشیم.
این مقام مسئول ادامه داد: زائرین برای اعزام 
به عراق در مسیر نجف تا کربلا مواکب ایرانی و 
عراقی وجود دارد و با توجه به اینکه زوار ایرانی 
به کاظمین و سامرا هم سفر می کنند ما ۴۸ گروه 
فنی را به عراق اعزام می کنیم و برای تأمین برق 
این مواکب مسئولان عراقی این اجازه را داده اند 
که به شــبکه برق آنها ورود کنیم و در صورت 
لزوم برای تأمین بــرق مواکب ایرانی در مسیر 

نجف اشرف و کربلا کمک هایی را انجام دهند
رئیــس ســتاد عتبــات عالیــات توانیر در 
خاتمه اضافــه کرد: با توجه به اینکه امســال 
گرمای شــدیدی که پیش بینی می شود قطعاً 
دستگاه های سرمایشی زیادی چه در ایران و چه 
در عــراق خواهند بود و مصرف برق را افزایش 
می دهنــد که برای تأمین برق آنها تدابیری در 

نظر گرفته شده است.

معاون رییس جمهور در امور توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با تاکید بر اینکه بزرگترین معضل تهران مهاجرت و حاشیه نشینی است، گفت: برنامه دولت حرکت در مسیر مهاجرت 
معکوس و بازتعریف توسعه با تمرکز بر رفع محرومیت در اطراف پایتخت است.

عبدالکریم حسین زاده گفت: مساله اصلی پایتخت، حاشیه نشینی است؛ بطوریکه تهران از سراسر کشور مهاجر می پذیرد و بخش عمده ای از این مهاجران در نواحی حاشیه ای و روستاهای 
اطراف تهران ساکن می شوند که همین امر وضعیت نگران کننده ای را ایجاد کرده است.وی با اشاره به راهبرد دولت چهاردهم در مدیریت مهاجرت ها افزود: رییس جمهور ماموریت مشخصی 
به ما داده تا مسیر مهاجرت معکوس را تسهیل کنیم، نخستین گام در این مسیر شناسایی دلایل مهاجرت و ظرفیت های مناطق مبدأ مهاجرت است تا با رفع ضعف ها، جاذبه ماندگاری در 
مناطق مختلف کشور ایجاد شود.حسین زاده با بیان اینکه خواسته ها و نیازهای تهران با روستاهای اطراف آن بطور کامل متفاوت است، گفت: تراکم بالای ترافیک و سطح خدمات متمرکز 
در پایتخت باعث شده تا برنامه ریزی ویژه ای برای این مناطق لازم باشد. تمرکزگرایی سال های گذشته سبب شد بخش بزرگی از امکانات در تهران متمرکز شود که پیامد آن، گسترش 

محرومیت در مناطق حاشیه ای و روستایی بوده است.

مهاجرت معکوس در 
دستور کار دولت

بــه نقــل از روابط عمومی شــرکت صنایــع پتروشیمی 
خلیج فارس، محمد شــریعتمداری، مدیرعامل گروه صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس در یادداشتی بر اهمیت وجود پیوست 

زیست محیطی برای انجام پروژه های پتروشیمی تأکید کرد.
متن این یادداشت به شرح ذیل است:

امروز، در نــگاه جهانی روز محیط زیســت در صدر همه 
مناسبت ها و رویدادها نشسته است. زیرا سرنوشت نسل امروز 
و فردای ساکنان سیّاره رنجور ما در گرو علاج زخم های ناسور 

محیط زیستی است. چنین روز و هفته ای در تقویم جهانی صرفاً 
یک زنگ بیدارباش اســت. لازمه ادای دین ما به طبیعت جفا 
دیده از انســان و تکنولوژی در این است که در چنین روزی، 
کارنامه عملکرد محیط زیســتی همگان زیر ذرّه بین قضاوت 
عمومی قرار بگیرد، نسبت نگاه و رفتار کارگزاران و تصمیم گیران 
با ابعاد بحران زیست محیطی سنجش شود و برنامه و راهبرد 
آینده همه دستگاه ها و شرکت های بزرگ و کوچک با محاسبه 
آثار عینی آن ها در کاهش چالش محیط زیست مورد بازبینی 

و وارسی قرار گیرد.
بشر امروز، تاوان سختی را بابت بی مهری به طبیعت، مصرف بی رویه مواهب و منابع خدادادی و بی مبالاتی 
در مراقبت از عناصر بنیادین آن پرداخته است. این چرخه غفلت و بی مهری، به اینجا منجر شده که زیستگاه 
مشــترک ما زمینیان، با خطر زوال و انهدام روبه روســت. لذا هیچ عذر و تقصیری و هیچ تردید و تعللی در این 

عرصه جایز نیست.
فلات ایران و زیستگاه تمدنی ما، بالاترین سهم از چالش محیط زیستی را به ارث برده است. خانه مشترک 
ما، اکنون با تلخ ترین اشکال بحران محیط زیستی دست به گریبان است. داده ها و برآوردها جملگی حاکی از این 
است که بسیاری از عناصر طبیعت گوهرین ما، از خاک حاصلخیز تا هوای پاک و آب و انرژی های حیات بخش، 
رو به فرســایش است. در این شــرایط، چاره اندیشی برای بازگرداندن تعادل و پایداری به طبیعت ایران زمین، 

تکلیف اول و آخر ماست و ترک این مسئولیت گناهی نابخشودنی نزد نسل امروز و فردا.
نقطه عزیمت ما در مأموریت خطیر »نجات محیط زیســت« تغییر نگاه ها و رفتارها است و حرکت جمعی 
برای احیای محیط زیست ایران، باید به دور از نسخه های شعاری، در برنامه ریزی ها، عملکردها و سرمایه گذاری ها 

تبلور عینی یابد.
در این مسیر، فرض است که اجماع بزرگ جامعه بین المللی حول محیط زیست را مغتنم بشماریم. جنبش 
خودجوش نخبگان و فعالان محیط زیســت و نگاه تیزبین آن ها در پایش رفتار دولت ها و ســازمان ها فرصتی 
گران بهاســت. این نظریه که »هر طرح توسعه اقتصادی و صنعتی بی اعتنا به محیط زیست محکوم به ناکامی 
است« را باید به عنوان »کمال عقلانیت بشر« راهنمای عمل قرار دهیم. این اتفاقی امیدبخش است که جهان 

مدرن، توان و ظرفیت فناوری و نوآوری خویش را وقف چالش های جان سخت محیط زیست کرده است.
ما در خانواده بزرگ صنعت پتروشیمی به اســتقبال یافته ها و دســتاوردهای محیط زیستی جامعه جهانی 
رفته ایم. استانداردها، موازین و پروتکل های زیست محیطی باید جز به جز پیاده شود. خوشبختانه در این مدت، 
گام های ارزشمندی برای بهره مندی فناوری های نوین در جهت مهار چالش های محیط زیستی برداشته شده 
است، از سرمایه گذاری در حوزه مهم تولید انرژی پاک و تجدیدپذیر تا جمع آوری فلرهای آلاینده و از کربن زدایی 
تا فناوری پساب صنعتی و بهینه سازی مصرف انرژی. جزو بدیهیات مأموریت ما در مناطق عملیاتی و تولیدی 
این است که راهبرد مصرف بهینه منابع، بهبود فرایندهای تولید، گسترش فضای سبز و نجات گونه های زیستی 

و جانوری نصب العین قرار گیرد.
اراده و اندیشــه جمعی ما باید بر این اصل اســتوار شود که شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، پیشگام 
حرکت های زیست محیطی باشد. در همین راستا هیچ پروژه و طرحی بدون پیوست محیط زیستی جواز اجرا 

نخواهد یافت.
مایه خرسندی است که شرکت های این مجموعه، ابتکارها و طرح های چشمگیری را در حوزه محیط زیستی 

پیش گرفته اند اما فاصله میان انتظارات و اقدام ها بسیار است.
این انتظار به حقی است که حوزه صنعت در ایران ما، با بیشترین مطالبه از سوی فعالان و نخبگان محیط 
زیست روبه روست و پیگیری و پایش آن ها در جهت به حداقل رساندن آثار منفی فعالیت های حوزه صنعت بر 

محیط زیست را باید مغتنم شمرد.
تردید نباید داشت که هر تلاشی برای »توسعه پایدار« کاهش آلام و التیام زخم های طبیعت ایران زمین، 
روزنه ای از امید به فردا می گشاید. حرکت به سمت چشم انداز »صنعت سبز« را باید مزیت رقابتی برای صنعت 
پتروشیمی در عصر جدید قلمداد کرد. به امید آنکه در سایه نوآوری و بهره گیری شایسته از فناوری های نوین، 

توسعه ای بر محور صنعتی سبز و سازگار با طبیعت رقم بزنیم.

 مشــکل کمبود آب در ســطح جهانی به عنوان یکی از چالش های قرن ۲۱ شناخته 
شده و ایران نیز از این امر مستثنی نیست و در این بین استان مازندران با وجود تصور 
عمومی از فراوانی منابع آبی، با دغدغه جدی در زمینه کمبود آب آشامیدنی مواجه است

 این استان به  دلیل اقلیم خاص، جمعیت شناور بالا و وابستگی به منابع آب زیرزمینی 
در سال های اخیر با کاهش فزاینده آب آشامیدنی مواجه شده است و حضور میلیون ها 
گردشــگر در کنار کاهش بارندگی، فرسودگی زیرساخت ها و مصرف بی رویه، این استان 

را در معرض یک چالش تدریجی اما عمیق قرار داده است.
بحران کمبود آب در ایران و به تبع آن در اســتان مازندران، مســئله ای جدی است 
که ابعاد مختلفی دارد. کاهش منابع آب زیرزمینی، خشکســالی، مصرف بی رویه و سوء 
مدیریت، از جمله عوامل موثر در این بحران هستند. این مسئله علاوه بر بخش کشاورزی 
و صنعت، بر زندگی روزمره مردم و کیفیت آب آشامیدنی نیز تاثیر منفی گذاشته است

ایران به طور کلی با مسئله خشکسالی و کمبود بارش دست و پنجه نرم می کند و این 
مسئله در سال های اخیر تشدید شده است و مازندران سرسبز نیز از این قائده مستثنی 
نیست.براساس آمارهای رسمی، توان بالقوه آب مازندران در حد ۶ میلیارد و ۶00 میلیون 
مترمکعب است که از این مقدار چهار میلیارد و ۹00 میلیون مترمکعب آب های سطحی 
و بقیه آب های زیرزمینی است و این امر بیانگیر این واقعیت مهم و اساسی است که حال 
آب و منابع آبی در این استان سرسبز که در کرانه دریای خزر و قلب جنگل های هیرکانی 

واقع شده است، خوش نیست و هر روز از حجم آب هایش کاسته می شود.
کم کم تصور پیشینیان درباره این استان با بارش های لطیف بهاری و یا رگباری پاییز 
و زمستانی به رویا می پیوندد. دوره بارش هایش کوتاه اما سیل آسا شده است و از سوی 

دیگر به دلیل ضعف در زیرساخت ها، حجم قابل توجهی از باران روانه دریا می شود.
مازندران در لب جوی آب آبشارها و رودخانه ها تشنه مانده و خطر فرونشست زمین 

در دشت های شرقی و مرکزی استان بیش از گذشته هشدار دهنده شده است.

  سیمای آب
طبق آمار شــرکت آب منطقه ای مازندران، سالانه حدود ۳.5 میلیون مترمکعب آب 
آشامیدنی در استان مصرف می شود. میزان مصرف آب بخش کشاورزی هم ۲.۳ میلیارد 

متر مکعب است که ۷0 درصد آن از آب به هنگام رودخانه ها تامین می شود.
علاوه بر این، کشت برنج مازندران وابستگی زیادی به آب به هنگام رودخانه دارد و به 
همین خاطر هم هرگونه کاهش بارندگی و خشکســالی این استان را در تامین، تقسیم 
و توزیع آب دچار مشکل می کند.صاحب نظران می گویند، وضعیت آبی مازندران مساعد 

نیست. هرچند که نشانه های خشکسالی و تنش آبی در سراسر مازندران دیده می شود، 
اما مناطق شــرقی این اســتان بیشتر از سایر نقاط در معرض تنش آبی قرار دارند و این 
در حالیست که این استان دارای ۸50 قطعه آب بندان، ۲ سد بزرگ و ۹ سد کوچک و 
۱۲0 شــاخه رودخانه به طول هفت هزار کیلومتر است ...براساس آمارهای رسمی، توان 
بالقوه آب مازندران در حد ۶ میلیارد و ۶00 میلیون مترمکعب بوده که از این مقدار چهار 
میلیارد و ۹00 میلیون مترمکعب آب های سطحی و بقیه آب های زیرزمینی است.به طور 
میانگین سالانه حدود یک میلیارد و 550 میلیون مترمکعب آب در بخش آب های سطحی 
و یک میلیارد و ۳50 میلیون مترمکعب در بخش آب زیرزمینی بهره برداری می شود و 

بقیه آب سطحی طی سال به صورت هرز به دریا می ریزد.
باوجود اهمیت آب در فعالیت های کشاورزی، به دلیل مهار نشدن و کنترل این منبع 
و نیز یکپارچه نشــدن این اراضی، بخش مهمی از اراضی کشاورزی مازندران در پاییز و 
زمســتان در وضعیت غرقاب است.استان مازندران با داشتن ۴۶0 هزار هکتار زمین های 
زراعی و باغی ســالانه ۷۲ نوع محصول کشــاورزی را تولید می کند که با تولید بیش از 
۹50 هزار برنج ســفید، ۲ میلیون و 500 هــزار تن مرکبات و ۸0 هزار تن آبزیان رتبه 

نخست کشور را دارد.
کاهــش بارندگی و تغییر الگوی بارش، کم شــدن دبی آب رودخانه ها، پایین رفتن 
ایستایی آب های زیر زمینی و پیش روی جبهه آب شور به جبهه آب شیرین در سواحل 

نشانه های پیش روی خشکسالی در استان مازندران است.

  کاهش ۳۸ درصدی بارندگی بهاری در مازندران
طبق داده های آماری از مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشــور، میانگین بارندگی بهاری در مازندران ۱0۷.۲ میلی متر بود که این میزان نسبت 
به مدت مشــابه دوره آماری بلندمدت که حدود ۱۳۶.۴ میلی متر بوده، ۲۱ و نسبت به 
مدت مشابه سال قبل نیز که ۱۷۳ میلی متر بوده، حدود ۳۸ درصد کاهش داشته است

براساس این داده، میانگین بارندگی در خردادماه سال ۱۴0۴ مازندران ۲۹.۲ میلی متر 
بود که این میزان نسبت به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که ۳۲.5 میلی متر بوده، 
حدود ۱0 درصد و نســبت به مدت مشابه ســال قبل نیز که ۴۴ میلی متر بوده، حدود 
۳۴ درصد کاهش داشته است.میانگین بارندگی در ۹ ماهه سال زراعی جاری منتهی به 
خردادماه ســال ۱۴0۴ در مازندران 50۹.۶ میلی متر بود که این میزان نسبت به مدت 
مشابه دوره آماری بلند مدت که 5۳۳.5 میلی متر بوده حدود پنج درصد افزایش و نسبت 
به مدت مشــابه سال زراعی گذشــته که 555.۸ میلی متر بوده نیز حدود هشت درصد 

کاهش داشــته اســت.مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشــور، میانگین دمای هوای خردادماه سال ۱۴0۴ مازندران را ۱۷.۹ درجه سلسیوس 
اعلام کرد که این میزان نســبت به مدت مشــابه دوره آماری بلندمدت که ۱۷.۶ درجه 
سلسیوس بوده، 0.۳ درجه سلسیوس افزایش و نسبت به مدت مشابه سال قبل نیز که 

۱۸.5 درجه سلسیوس بوده، 0.۶ درجه سلسیوس کاهش داشته است.
میانگین دمای هوای بهاری ســال ۱۴0۴ در مازندران ۱5.۱ درجه سلسیوس بود که 
این میزان نسبت به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که ۱۲.۹ درجه سلسیوس بوده، 
۲.۲ درجه ســلسیوس افزایش و نســبت به مدت مشابه ســال قبل نیز که ۱۴.۳ درجه 

سلسیوس بوده، هشت درجه سلسیوس افزایش داشته است.
میانگین دمای هوای ۹ ماهه ســال زراعی جاری منتهی به خردادماه سال ۱۴0۴ در 
مازندران ۹.۸ درجه سلسیوس بود که این میزان نیز نسبت به مدت مشابه دوره آماری 
بلندمدت که ۸.5 درجه سلسیوس بوده، ۱.۳ درجه سلسیوس افزایش و نسبت به مدت 
مشابه سال قبل که ۱0.۷ درجه سلسیوس بوده، 0.۹ درجه سلسیوس کاهش داشته است

بر اســاس خروجی های مدل اقلیمی پژوهشــکده اقلیم شناسی سازمان هواشناسی 
کشور، میانگین بارندگی تا نیمه مهرماه سال ۱۴0۴ در مازندران در محدوده نرمال و از 

نیمه شهریور تا نیمه آبان نیز کمتر از نرمال پیشن بینی می شود.
میانگین دمای هوا تا نیمه تیرماه جاری در مازندران تا یک درجه کمتر از نرمال و از نیمه 
تیرماه تا نیمه آبانماه سال ۱۴0۴ نیز نیم تا یک درجه بیش از ترمال پیش بینی می شود

با توجه به بارش و منابع آبی در دسترس استان، کماکان لازم است تمهیداتی برای 
مدیریــت مصرف بهینه منابع آب و انــرژی صورت گیرد، اظهار کرد:  صحت پیش بینی 
فصلی بارش و دمای هوای کشــور بین ۶0 تا ۷0 درصد بوده و در ماههای گرم صحت 

پیش بینی کمتر از ماه های سرد سال است.

  پیش بینی بارش 2۰۸ میلیمتری باران در سه ماه آینده مازندران
مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان هواشناسی کشور برای سه 
ماهه منتهی به مهرماه ســال ۱۴0۴ استان مازندران در مجموع ۲0۸ میلی متر بارندگی 
پیش بینی کرده است.مطابق جدول پیش بینی فصلی این مرکز که هواشناسی مازندران 
آن را منتشــر کرده اســت، میانگین کمترین میزان بارندگی در ســه ماهه آینده با ۲۴ 
میلی متر مربوط به مردادماه ســال ۱۴0۴و بیشترین میزان نیز با ۹۶ میلی متر مربوط 
به مهرماه امسال و برای تیرماه و شهریورماه نیز نیز به ترتیب هر کدام با ۳۲ و 5۶ میلی 

متر باران پیش بینی شده است.

تابستان داغ با چاشنی کم آبی؛ خشکسالی امان مازندران را برید

 مدیــر جهاد کشــاورزی گرمســار از 
اختصاص ۱۸0 میلیــارد ریال اعتبار برای 
اجرای طرح های انتقال آب در این شهرستان 
خبر داد و گفت: این طرح با هدف افزایش 
بهــره وری و صرفه جــویی در مصرف آب 
کشاورزی، در طول ۱۸ کیلومتر از مسیرهای 

سنتی اجرا شد.
علی جورابلو بیان کــرد: ۱۸0 میلیارد 
ریال از محل اعتبارات اســتانی، متوازن و 
اعتبارات ملی ساختمان شبکه برای اجرای 
عملیات لوله گذاری و احداث کانال انتقال 
آب در شهرستان گرمسار طی سال ۱۴0۳ 

اختصاص یافت.وی هدف از اجرای این طرح را تحقق سیاســت های راهبردی وزارت جهاد کشــاورزی در حوزه انتقال آب با لوله و 
توسعه کانال های انتقال آب عنوان کرد و افزود: این اقدام در چارچوب برنامه های فنی و زیربنایی بخش کشاورزی و به منظور ارتقای 

بهره وری و حفاظت از منابع آبی انجام شد.
جورابلو با تاکید بر اهمیت استفاده بهینه از منابع محدود آب، ادامه داد: با توجه به شرایط کم آبی، توسعه زیرساخت های انتقال 
آب یکی از اولویت های جدی جهاد کشاورزی در گرمسار است و لوله گذاری مسیرهای سنتی راهکاری موثر در کاهش هدررفت آب 

به شمار می رود.
مدیر جهاد کشاورزی گرمسار اضافه کرد: این طرح در مجموع به طول ۱۸ کیلومتر اجرا شد و ۱۴ روستای منطقه از مزایای آن 

بهره مند شدند.
 استان سمنان با بیش از 5۳ هزار بهره بردار، سالانه در مجموع بیش از یک میلیون و ۷00 هزار تن انواع محصولات کشاورزی شامل 

زراعی، باغی، دام و طیور و آبزیان تولید می کند که بخش عمده ای از این تولیدات مازاد بر نیاز مردم استان سمنان است.
از کل گستره بخش کشاورزی استان سمنان ۸۷ هزار هکتار بخش زراعی، ۷0 هزار هکتار باغ و ۴0 هزار هکتار آیش است.

تولیدات بخش زراعی اســتان ســمنان سالانه ۹۲0 هزار تن و میزان محصولات باغی سالانه ۴۸0 هزار تن است و سالانه بیش از 
۲۹0 هزار تن نیز انواع محصولات دامی در استان سمنان تولید می شود.

بانــک جهــانی اعلام کرد کــه میزان 
مشعل سوزی )فلرینگ( در سراسر جهان 
طی سال گذشته، به بالاترین سطح خود از 
سال ۲00۷ رسید و چالش کاهش انتشار 

کربن را برجسته کرد.
 گزارش جدید بانــک جهانی، افزایش 
قابل توجه مشعل سوزی یا عمل سوزاندن 
گاز طبیعی اضافی در طول استخراج نفت، 
را نشان می دهد. این فرآیند که متان و سایر 
آلاینده ها را آزاد می کند، برای دومین سال 
متوالی افزایش یافت و به بالاترین حد خود 

از سال ۲00۷ رسید.
طبق گزارش بانک جهانی، در سال میلادی گذشته، ۱5۱ میلیارد متر مکعب گاز در سطح جهان سوزانده شد. این اتفاق عمدتا 
به این دلیل روی می دهد که مشعل سوزی اغلب برای شرکت ها ارزان تر از جمع آوری، حمل و فروش آن است. این گزارش به قوانین 

ضعیف و اجرای ضعیف اشاره می کند که شرکت ها را با مجازات های مالی ناچیزی برای این آلودگی مواجه می کنند.
کشورهای روسیه، ایران، عراق، آمریکا، ونزوئلا، الجزایر، لیبی، مکزیک و نیجریه، مسئول ۷5 درصد از مشعل سوزی در جهان هستند. 

نقش شرکت های نفتی دولتی در این میان پررنگ است.
با وجود درخواست ها برای کاهش مشعل سوزی، میزان گاز سوزانده شده به ازای هر بشکه نفت تولید شده در ۱5 سال گذشته، 

بهبود قابل توجهی نداشته است. برای مثال، مشعل سوزی نروژ ۱۸ برابر کمتر از آمریکا و ۲۲۸ برابر کمتر از ونزوئلا است.
کارشناسان عمیقا نگران این زباله ها و تاثیرات زیست محیطی آن هستند. آژانس بین المللی انرژی ریشه کنی مشعل سوزی ها تا سال 
۲0۳0 را هدف گذاری کرده است. گازی که تنها در سال ۲0۲۴ سوزانده شد، ارزشی معادل ۶۳ میلیارد دلار داشت که بیش از نیمی 

از هزینه تخمینی برای توقف این رویه در سراسر جهان است.
بر اساس گزارش گاردین، در حالی که این مشکل گسترده است، برخی از کشورها در کاهش مشعل سوزی، پیشرفت هایی داشته اند. 
آنگولا، مصر، اندونزی و قزاقستان با موفقیت مشعل سوزی خود را کاهش داده اند و قزاقستان به لطف جریمه های سختگیرانه، از سال 

۲0۱۲ تاکنون، کاهش ۷۱ درصدی در مشعل سوزی داشته است.

شتاب انتقال آب کشاورزی با ۱۸۰ میلیارد ریال  مشعل سوزی جهانی رکورد ۱۸ ساله زد
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ایران زمین 

فرصت طلایی برای کارگران ایرانی

در اکثر مشاغلی 
نظیر مراکز 

غذایی، رستوران ها، 
آشپزخانه ها و... 

شاهد حضور پر تعداد 
کارگران اتباع هستیم 

در حالی که منع 
قانونی آن به تصویب 

رسیده است.

  عرشیا حسن پور  -   حدود ۸۰۰ هزار نفر از مهاجران افغانستانی در چند ماه اخیر به صورت داوطلبانه یا تحت اجبار، از ایران خارج شده اند. روندی که می تواند پیامدهایی 
جدی بر بازار کار کشور، بویژه در بخش مشاغل سخت، ساده و خدماتی داشته باشد. با خروج اتباع غیرمجاز این شبهه ایجاد شده است که مشاغل سخت و بدون بیمه که کمتر 

خواهان دارد بدون کارگر می ماند، موضوعی که کارشناسان کارگری به آن پاسخ می دهند.

آماده باش ناوگان 
حمل و نقل 
کرمانشاه برای 

جمعیت اتباع غیرقانونی در کشــور چندین برابر اتباع مجاز اســت. این امر نیازمند آسیب شــناسی و بررسی جرم انگارانه است. سمیه گلپور رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ایران با بیان این مطلب درباره مهاجرت های غیرقانونی اتباع به»ایران« می گوید: »اگر مهاجری در کاری متخصص است و کشور به تخصصش 
نیاز دارد، باید نگهداشته شود، البته تعدادشان زیاد نیست. خروج اتباع، صرفاً باید برای اتباع میلیونی غیر قانونی باشد که فرصت های بازار کار و اشتغال اعم از کارگری 
و کارفرمایی، فرصت های آموزش در آموزش و پرورش، فرصت های درمانی، کلینیک ها تا بیمارستان های دولتی را از ایرانیان گرفته اند. به عبارتی فرصت های رفاهی، 
گردشگری و صدها فرصت قریب به ۹0 میلیون ایرانی را تحت الشعاع قرار داده اند. این افراد بدون پرداخت حتی یک ریال مالیات و عوارض از یارانه های موجود در 

اقلام هم بهره مند می شوند.«
گلپور با اشاره به قانون کار در مورد به کارگیری اتباع در کشور می گوید: »طبق ماده ۱۸۱ قانون کار ایران، استخدام اتباع خارجی بدون پروانه کار ممنوع است و 
کارفرمایان متخلف با جریمه های سنگین مواجه می شوند. با توجه به این قانون، سؤال اساسی اینجاست که ترک فعل کدام دستگاه های نظارتی در طول حداقل 5 

سال گذشته، چنین فاجعه ای را به بار آورده است؟ در نقض آشکار ماده ۱۸۱ قانون کار تک تک افرادی که مسئولیت داشتند، باید اکنون پاسخگو باشند.«

  مشاغلی که در تصاحب اتباع است
مهاجران در هر کشــوری فقط می توانند در عناوین مشــخصی از شغل های موجود فعالیت کنند. رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با اشاره به 
تحقیقات میدانی و رصد فعالیت های کارگری می گوید: »طبق قانون، کارگران اتباع می توانند در شغل هایی مثل روده پاک کنی، چیدن میوه، نظافت، چوپانی و مشاغلی 
از این دست فعالیت کنند. در ساخت و ساز مسکن هم بیشتر اتباع بازار کار را از کارگران ایرانی که کارت سازمان فنی و حرفه ای دارند، ربوده اند. تعداد زیادی از این 
کارگران مجرد و متأهل به کانون عالی مراجعه کرده اند و بخاطر از دست دادن مشاغل تخصصی خود، شکایت کرده اند. چون بعضی از کارفرمایان بدون بیمه کردن 
کارگر )اتباع غیرمجاز نمی توانند بیمه شوند( این گروه را جذب کرده و اتباع غیرمجاز هم با نرخ های غیرمنطقی، بازار کار را از دست نیروهای متخصص ایرانی در آورده اند.

بسیاری از کارگران ایرانی از استان های خودشان به شهرهای بزرگ مهاجرت کرده اند و به دور از اهل و عیال در پلتفرم های تاکسی آنلاین بدون داشتن حداقل  
حمایت های اجتماعی کار می کنند. گلپور با بیان این موضوع می گوید: »این افراد بارها اعلام کرده اند، اگر همان باغداری ها، میوه چینی ها و سرایداری هایی که در بسیاری از 
موارد دستمزدشان بیشتر از حداقل مصوب شورای عالی کار بوده و اکنون در تسخیر اتباع قرار گرفته است را به ما بدهند، چرا باید از شهر و دیار خود آواره پایتخت 
شویم و ماه ها به دور از خانواده برای کسب لقمه ای نان با اندک سرمایه خود »یک پراید چندین ساله« در شهرها بزرگ و پر ترافیک کلاچ و ترمز کنیم؟! سؤالم به 
عنوان نماینده کارگری نسبت به تفکراتی که می گویند با خروج اتباع از ایران با مشکل نیروی کار روبه رو می شویم این است؛ مگر قبل از ورود میلیونی اتباع غیر قانونی، 
میوه ها در باغات چیده نمی شد؟ سرایداری وجود نداشت؟ ساختمانی ساخته نمی شد؟ این چه اهانتی است که توسط برخی به جامعه کار و تولید نسبت داده می شود 

که کارگران ایرانی کار نمی کنند و اگر اتباع غیر مجاز نباشند، کار روی زمین می ماند.«
بعضی از اتباع غیر مجاز در چند سال گذشته حتی با هویت ایرانی مشغول به کار می شوند. گلپور درباره این موضوع توضیح می دهد: »مطابق آمار میدانی که به 

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش گفت: اطلس دقیق فضاهای 
ورزشی آموزش و پرورش برای تمام کشور در دست تهیه است، تا بر اساس آن بتوانیم 

سرانه افزایش این فضاها را مدیریت و برنامه ریزی کنیم.
محمــد جعفری در حاشیه دوره آموزشی ارزیابی و پایش مجتمع  های آموزشی 
- ورزشی سراســر کشــور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در حال حاضر سرانه 
فضای ورزشی موجود درون مدرسه ای ۳۱ صدم متر مربع است و مکلف هستیم این 

سرانه را تا پایان برنامه هفتم توسعه کشور، به یک متر مربع برسانیم.
وی با اشــاره به طرح تجربه راه  اندازی خانه های بهداشت روستایی توسط دکتر 
پزشــکیان در زمان وزارت بهداشــت، ادامه داد: با الهام از تجارب موفق گذشته و با 
مشارکت مردم، این اقدام به نتیجه خواهد رسید و از این رو به عنوان مهمترین برنامه  

این وزارتخانه برای رسیدن به عدالت فضای آموزشی هستیم.
معاون وزیر آموزش و پرورش اظهار کرد: اگر فقط به اعتبارات دولتی بسنده کنیم 
این خواست رییس جمهور محقق نخواهد شد و از این رو رویکرد به سمت مشارکت 
مردمی تغییر یافته است و استانداران باید در کنار استفاده از اعتبارات دولتی با بهره 
گیری از مولدسازی و استفاده از توان افراد نیک اندیش و بهره گیری از ظرفیت های 

مردمی برای این موضوع اقدام کنند.
وی به احداث زمین چمن مصنوعی در روستای »فوشنجان« نیشابور با مشارکت 

مردمی در کمتر از ۲۴ ساعت، اشاره کرد و افزود: برای این موضوع مردم با بیل، لودر 
و تراکتور خود به کمک آمدند و نتیجه آن در اختیار فرزندان آن روستا قرار گرفت

جعفری بیان کرد: برای توسعه فضاهای ورزشی باید ضمن مدیریت بهینه حفظ و 
نگهداری فضاهای ورزشی موجود، باید برای ساماندهی این اماکن ورزشی اقدام کرد 

و در نهایت با کمک مردمی به سمت عدالت آموزشی حرکت کنیم.
به گفته وی، از این رو برای رسیدن به هدف سلامت دانش آموزان در حوزه تربیت 
بدنی، بر اســاس برنامه های بالا دستی که به آن وفادار هستیم، برخی از طرح های 

گذشته حذف، اصلاح و یا تغییر خواهد کرد.
وی تاکید کرد: در شــرایط موجود، شهر نشینی و زندگی ماشینی باعث شده تا 
کودکان و نوجوانان با کم تحرکی رو به رو شوند و در زمان اوقات فراغت نیز با سکون 
همراه شده است که در سلامت جسمی، روحی و روانی آنان تاثیر گذاشته و نشاط 

و شادابی آنان که هدف ما است، با مشکلاتی رو به رو شود.
معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش افزود: توجه به حوزه سلامت 
و تربیت بدنی منجر به تکامل اجتماعی، جسمانی و روانی دانش آموزان می شود تا 
در کنار امید آفریــنی و سلامت محوری از ناهنجارهای اجتماعی در دانش آموزان 
جلوگیری شــود.وی بیان کرد: از این رو موضوع »مدرسه محور« سیاستی است که 
در معاونت تربیت بدنی و سلامت در نظر گرفته شده تا فعالیت ها کیفیت محور باشد

به گفته وی، از سوی دیگر تعمیم و فراگیری ورزش باید مورد توجه باشد؛ فعالیت 
ها باید بر اساس برنامه، علمی و تخصصی باشد تا عدالت تربیتی در نهایت به نتیجه 
برســد و منجر به محرومیت زدایی شــود.جعفری اظهار کرد: ورزش از آسیب های 
اجتماعی جلوگیری می کند و از این رو وزیر آموزش و پرورش نیز هر هفته با تمام 
مدیران در سطح کشور برای این موضوع نشست دارند تا در نهایت برای هر استان، 

یک منطقه تعریف شده دچار تحول شود.
وی گفت: مهارت آموزی ورزش از برنامه های مهم این وزارتخانه است که بر اساس 

برنامه هفتم توسعه باید تقویت و به نتیجه برسد.
معاون وزیر آموزش و پروش در پاسخ به قول فراهم کردن ساخت 50 زمین چمن 
مصنوعی در استان خراسان رضوی از سوی وزیر آموزش و پرورش گفت: تاکنون ۲ 
هزار و ۸۶۲ فضای ورزشی در بخش میدان همدلی شــامل؛ زمین چمن مصنوعی، 
سالن های ورزشی و کفپوش ها در مدارس سراسر کشور احداث یا بهسازی شده است

وی ادامه داد: براســاس برنامه ریزی، تمامی ایــن طرح ها تا هفته تربیت بدنی و 
در بازه ۲۶ مهر تا ۲ آبان افتتاح خواهند شــد.  بر این اســاس باید بر اســاس تفاهم 
نامه ســال گذشــته موضوع اهــدای 50 زمین چمن مصنوعی کــه وزیر آموزش 
 و پــرورش قــول آن را داده انــد، اقدام می شــد و مابقی آن در تفاهم نامه ســال

جاری پیگیری خواهد شد.

مرکزی ،تهمینه دباغچی ...در مجمع عمومی عادی ســالیانه پتروشیمی شــازند 
)شاراک(، مهندس کریمی مدیرعامل شرکت با اشاره به سه محور کلیدی شامل: اصلاح 
نرخ خوراک، اجرای موفق اورهال اســاسی با بیش از دو میلیون نفرســاعت فعالیت و 
برنامه ریــزی برای تولید و صادرات محصول A92 به جای A80، گزارشی از چالش ها ، 

دستاوردها و اقدامات پیش رو شرکت ارائه کرد.
در مجمع عمومی عادی ســالیانه پتروشیمی شازند )شــاراک(، مهندس کریمی 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شــاراک با اشــاره به سه محور کلیدی شامل: اصلاح 
نرخ خوراک، اجرای موفق اورهال اســاسی با بیش از دو میلیون نفرســاعت فعالیت و 
برنامه ریزی برای تولید و صادرات محصول A۹۲ به جای A۸0، گزارشی از چالش ها ، 

دستاوردها و اقدامات پیش رو شرکت ارائه کرد.

  اهم موارد طرح شده از سوی مدیرعامل شاراک بدین شرح است:
 در زمان تعمیرات اساسی شرکت پتروشیمی شازند، علیرغم تهاجم وحشیانه رژیم 
صهیونیســتی به کشورمان، تعمیرات اساسی در شرکت با قدرت ادامه داشت و بیش 
از ۲ میلیون نفر ســاعت فعالیت های اورهالی از ســوی پرســنل پتروشیمی شازند و 
پیمانکاران مربوطه صورت پذیرفت و در این مدت حجم زیادی از قطعاتی از تجهیزات 
مجتمع تعویض و یا تعمیر شــد که جا دارد از تلاش شــبانه روزی کلیه همکارانم در 

انجام موفق اورهال تشکر کنم.
در دو ســال و نیم گذشته، تعیین نرخ خوراک به انجمن پالایشگاهی واگذار شده 
بود و نرخ خوراک مایع، ۹5درصد نرخ صادرات بود که با پیگیری متعدد، مقرر شــد 

که از اول مرداد، تعیین نرخ خوراک به پالایش و پخش واگذار شود و این نرخ اصلاح 
شود که انتظار می رود قیمت اصلاح شده خوراک دریافتی تاثیرات مثبتی بر عملکرد 

شاراک بگذارد.
محصول هیدرکربونی درصد۸0 صادراتی شازند، یک سوم سبد صادراتی این شرکت 
را در بر می گرفت که با توجه به تحولات ایجاد شده در افغانستان، مسئولین این کشور 

واردات آن را ممنوع اعلام کردند.
در این راستا تولید محصول درصد۹۲ در دستور کار قرار گرفت و نمونه تولید شده 
به تایید مسئولین افغانستان رسید و ما به دنبال تولید و صادرات این محصول هستیم 

که در حال حاضر اختلاف قیمت حدود ۱00 دلاری با محصول درصد۸0 دارد.
با توجه به اینکه ۸0درصد هزینه های شــاراک مربوط به نرخ خوراک می باشــد، 
پتروشیمی شازند سه هدف: اصلاح نرخ خوراک، دریافت تخفیف و تامین خوراک ارزان 

از منابع مختلف را با هدف کاهش هزینه ها در دستور کار قرار داده است.
همچنیــن تزریق خوراک های گازی به کوره های الفین در جهت تنوع بخشی به 

سبد خوراک مجتمع جز برنامه های این شرکت می باشد.
یکی از اصلی ترین دلایل کاهش سود شاراک در سال ۱۴0۳ افزایش 55 درصدی 
نرخ خوراک بود و این در حالی است که نرخ فروش محصولات ۳۸درصد افزایش داشته 

و بین فاصله نرخ  خوراک و نرخ فروش محصول اختلاف ۱۷ درصدی وجود داشت.
سیاست اصلی پتروشیمی شازند بر دریافت خوراک ارزان و استفاده از خوراک گازی 

به عنوان بخشی از خوراک مورد نیاز است.
همچنیــن دریافت خوراک هایی که میزان اتیلن و پروپیلن را افزایش می دهد از 

دیگر اهداف شاراک می باشد.
خرید اقلام غیرضروری از دیگر دلایل کاهش ســود شــرکت در سال ۱۴0۳ بود 
که با تشــکیل یک کارگروه تخصــصی در این زمینه، فرایندهــای مربوطه در حال 
 اصلاح اســت و پیش بینی می شــود این امر حاشیه سود شرکت را به میزان 5درصد

 افزایش دهد.
بــا همکاری اعضــای محترم هیئت مدیره، کمیته هــای تخصصی مختلفی را در 
پتروشیمی شازند تشکیل داده ایم که فعالیت ها شرکت در حوزه های مختلف توسط 

اعضای کارگروه ها مورد بررسی های دقیق کارشناسی قرار می گیرد.

  بازدید ســرزده استاندار گلستان از 
شرکت توزیع نیروی برق استان

مومنی - گلســتان ؛به گزارش روابط عمومی 
شــرکت توزیع نیروی برق استان گلستان، علی 
اصغر طهماسبی، استاندار گلستان، صبح امروز با 
حضور سرزده در شرکت توزیع نیروی برق استان، 
از نزدیک در جریان روند خدمات رسانی و مدیریت 
باردر استان قرار گرفتند و با کارکنان شرکت به 

گفت وگو پرداخت.
در این بازدید، مهندس موسوی، مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق استان، گزارشی از آخرین 
وضعیت فعالیت های شرکت در حوزه های مختلف 
و بالاخص روند اجرای مدیریت بار در این شرکت 
پرداختند و اعلام داشتندبا توجه به گرمای حاکم  
در سطح استان، از افزایش ناگهانی مصرف برق 
خبر داد و افزود با عنایت به افزایش بی ســابقه 
گرما در روزهای آینده در سطح کشور و استان از 
مشترکین فهیم استان خواست با مدیریت مصرب 
خادمان خود را در شــرکت توزیع برق در جهت 

پایداری شبکه یاری نمایند.
استاندار گلستان ضمن قدردانی از تلاش های 
شــبانه روزی کلیه کارکنان این شرکت، از مردم 
شــریف و فهیم استان خواســت با مدیریت و 
صرفه جویی در مصرف برق، شرکت توزیع را در 
تأمین برق پایدار برای همه مشترکان همچون 

گذشته همراهی نمایند.
طهماســبی همچنین با تأکیــد بر ضرورت 
فرهنگ سازی مصرف بهینه، کارکنان شرکت توزیع 
برق را به عنوان الگو و پیشانی مدیریت مصرف در 
استان معرفی کرد و از آنان خواست خود، آغازگر 

رعایت الگوی صحیح مصرف باشند.
در بخش دیگری از این بازدید، استاندار گلستان 
گفتند با اطلاعی که اینجانب دارم روند مدیریت بار 
درسطح استان بگونه ای میباشد که همه استان 
بصورت مساوی برخوردار میباشند در ادامه ایشان 
با تعدادی از مراجعه کنندگان به شرکت دیدار و 
گفت وگو کرد و دستوراتی را جهت رسیدگی فوری 

به مشکلات مطروحه صادر نمود.

  اجرای طرح بهسازی موتورخانه  ها در 
استان گلستان

مهندس ابوالفضل نرسی سرپرســت شرکت 
گاز استان گلســتان از پیشرفت ۲۲0 درصدی 
موتورخانه های بهینه سازی شده خانگی ، تجاری 
و اداری در سه ماه اول سال ۱۴0۴ نسبت به مدت 

مشابه سال قبل خبرداد
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
گلستان : با انجام این طرح ملی ۲۷پروژه معادل 
۱۸0 واحد موتورخانه در این مدت مورد عملیات 
بهســازی قرار گرفت، مهندس نــرسی در ادامه 
تصریح کرد : با عنایت به اهمیت مدیریت کاهش 
مصرف و جلوگیری از هدررفت گاز طبیعی و در 
راستای برنامه ارتقاء بهره وری، طرح جامع بهسازی 
موتورخانه های خانگی با حمایت شرکت ملی گاز 
ایران از مهرماه سال  ۱۳۹۹ آغاز شده است و در 
این راستا از ابتدای طرح ملی بهسازی موتورخانه 
ها ۴۷5پــروژه معادل ۱5۲۷ واحد موتورخانه با 
هزینه بالغ بر ۱۹میلیارد تومان با میانگین صرفه 
جوئی۲۱درصد)۴/۹۸0/۲۷۲مترمکعب( به پایان 

رسیده است.
  ایشــان در ادامه با اشاره به اینکه با تکمیل 
طرح بهینه ســازی  به بهسازی موتورخانه ها با 
انجام اقدامات عملیات تعمیراتی ، اصلاح و ترمیم 
عایق کاری، ســرویس و تنظیم مشــعل  که در 
ســال ۱۴0۲رخ داد به مرور شاهد آثار ریشه ای 
اشــتغال زایی، حفظ محیط زیست، کاهش گاز 
بهای مشترکین و صرفه جویی بیشتر خواهیم بود

 مهندس نرسی با اشاره به صرفه جوئی ریالی 
حاصل از اجرای طرح فوق با قیمت فوب خلیج 
فارس را بالغ بر ۱۱۲میلیارد تومان در از ابتدای 
طرح بیان نمودند که با افزایش و شــدت طرح 
فوق، کمک شایانی به ارتقاء کارائی موتورخانه ها، 
کاهش ناترازی گازو افزایش درآمدهای صادراتی 

خواهد شد. 
مکعــب  ۴متر /۹ ۸ 0 /۲ ۷ ۲ {
نیمائی(=  دلار  *0.۳۳)سنت(*۶۸/۶55)قیمت 

۱۱۲/۸۳۳/۷۸۹/۴۷۲تومان{
در پایان با توجه به ابلاغیه شــرکت ملی گاز 
ایران و در راستای مسئولیت اجتماعی شرکت های 
گاز استانی نوید بهسازی دست کم ۱50مدرسه 
سال جاری تا پیش از فصل سرما در سطح استان 

خبر داد.

 اطلس فضاهای ورزشی کشور در حال تهیه است

کرمانشاه مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه از آماده باش کامل ناوگان حمل و نقل عمومی برون شهری استان برای جابجایی زوار اربعین خبر داد. 
یزدان خسروی با اشاره به نزدیک شدن ایام اربعین و افزایش تدریجی تردد زوار در مسیرهای منتهی به مرز خسروی، گفت: ناوگان حمل و نقل عمومی برون شهری استان برای جابجایی 
زوار در آماده باش کامل قرار دارد و این آمادگی تا پایان موج برگشت زوار ادامه خواهد داشت. وی اظهار کرد: در استان کرمانشاه ۱۸۶ دستگاه اتوبوس، ۸0۱ دستگاه مینی بوس و ۱0۳۴ دستگاه 
خودرو سواری برای جابجایی زوار پای کار هستند.خسروی با بیان اینکه کمبود جدی در زمینه ناوگان برای جابجایی زوار اربعین نداریم، یادآور شد: در صورت نیاز از ظرفیت سایر بخش ها  
نیز استفاده خواهد شد.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه از تشدید نظارت بر فعالیت ناوگان و شرکت های مسافربری نیز با هدف جلوگیری از تخلفات احتمالی خبر 
داد و تاکید کرد: بهای بلیت به صورت سراسری و با توجه به نوع اتوبوس و مبدا و مقصد مشخص شده و امکان تخلف و دریافت وجه اضافه نیست. وی با اشاره به آغاز پیش فروش بلیت های 
اتوبوس اربعین از امروز)۲5 تیر( همزمان با سراسر کشور، خاطرنشان کرد: قطعا ظرفیتی نیز برای کسانی که امکان تهیه بلیت به صورت پیش فروش نداشته اند فراهم خواهد شد و این افراد 

نیز می توانند بلیت مورد نیاز خود را در ایام اربعین تهیه کنند.

اصلاح نرخ خوراک، اورهال موفق و آغاز صادرات A92؛ سه محور کلیدی مجمع عمومی شاراک

دست آوردیم، متأسفانه بعضی از اتباع غیر مجاز با کرایه کردن کارت هویتی برخی 
هموطنان مان که مشکلات مالی دارند، در ایران فعالیت می کنند و مانند یک ایرانی در 
عرصه های اجتماعی و اقتصادی و... ورود کرده اند. این اتفاق در حالی رقم می خورد، که 
بعد از قریب به چهاردهه از تصویب قانون کار، حقوق و دستمزد کارگران ایرانی تازه به 
دوازده میلیون تومان رسیده است. حالا این را در کنار زندگی بعضی از مهاجرین غیر 
مجاز بگذارید. با خانواده پرجمعیت شان از خانه و آپارتمان های معمولی تا لاکچری ترین 
ویلاها در خوش آب و هواترین نقاط ایران را در قالب شغل سرایداری تصاحب کرده اند. 
ماهانه بیش از بیست میلیون تومان هم بابت سرایداری دریافت می کنند. سرایدار که نه، 
در واقع مالکان ویلاهایی هستند که صاحبان آنها در طول سال شاید چند روز به آنجا 
سر بزنند. حتی مالکان لباس، غذا، مسکن، درمان و.... هم با روحیه انسان دوستانه برای 
این میهمانان ناخوانده تأمین می کنند. اینها نمی تواند نصیب یک ایرانی و خانواده اش 
شود؟ آیا روستاییان، کارگران و کشاورزانی که با زحمت و مرارت ۱0 یا ۱۲ میلیون 
درآمد دارند، این شرایط خوب اشتغال و زندگی را نمی پذیرند؟ چرا در اکثر مشاغلی 
نظیر مراکز غذایی، رســتوران ها، آشپزخانه ها و... شاهد حضور پر تعداد کارگران اتباع 

هستیم در حالی که منع قانونی آن به تصویب رسیده است.«

  جای کارگر ایرانی را تنگ کرده اند
موج خروج اتباع غیرمجاز از کشــور نگرانی از کمبود کارگر در برخی مشاغل را 
ایجاد کرده است. اظهارنظرهای متفاوتی هم وجود دارد، مبنی بر اینکه کارگر ایرانی 
دســتمزد بیشــتری می گیرد و همین باعث گرانی در قیمت تمام شده محصولات 
می شود. اکبر شوکت عضو هیأت مدیره کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور 
در این مورد می گوید: »شورای عالی کار، اسفندماه هر سال مبلغی را برای افزایش مزد 
کارگر در نظر می گیرد که این موضوع هیچ ارتباطی به حضور با خروج اتباع ندارد. هر 
زمان جامعه کارگری از رعایت کردن خط فقر در حقوق دریافتی کارگران حرف زد، 
با این جمله مواجهه شد که شما می خواهید نیروی کارگری را گران کنید. از طرفی با 
گشودن مرزها و ورود بی حد و حساب اتباع به کشور نیروی ارزان قیمت کار بدون بیمه 
را عادی سازی کردند. نیروی کار ارزان قیمت بدون بیمه و مزایا که وارد بازار شد، کارگر 
ایرانی در حاشیه قرار گرفت. چون کارگر ایرانی بیمه، حقوق وزارت کارو... می خواهد. 
گزینه هایی که برای کارگر اتباع غیرمجاز در کار نبود و کارفرمایان سودهای بیشتری 

از به کارگیری اتباع می بردند.«
هرکشوری برای اشتغال نیروی های مهاجر و تبعه خارجی قانونی دارد، موضوعی که 
این فعال کارگری به آن اشاره می کند و می گوید: »هر کشوری برای استخدام کارگر 
خارجی قانون مشخص دارد. این طور نیست که به نیروی کار خارجی اجازه اشتغال 
در هر عنوان شــغلی داده شود. مثلًا کشور آلمان جدول مشخصی برای نیروی کار 
خارجی دارد و مهاجرین فقط می توانند در این گروه های شغلی فعالیت کنند. در کشور 
ما حدود ۲0 الی ۳0 عنوان شغلی وجود دارد که اتباع می توانند در آنها فعالیت کنند، 
اما اکنون اتباع در بیش از ۲00 عنوان شغلی کار می کنند و یافتن شغل را برای نیروی 

کار داخلی سخت کرده اند.«

   سامانه ای برای ساماندهی نیروی کار اتباع
شوکت با اشاره به دو خواسته  جامعه کارگری از مسئولان توضیح می دهد: »ایران به 
نیروی مهاجر برای کار نیاز دارد اما نه چند میلیون کارگر. اولین خواسته ما جلوگیری 
از ورود اتباع غیرمجاز و دومین خواسته ساماندهی اتباع مجاز است. من در استان قم 
زندگی و کار می کنم. این استان یکی از بزرگ ترین تولید کننده های دمپایی و کفش 
ماشینی کشــور و مراکز بزرگ فرآوری سنگ را دارد. همچنین مجموعه های بزرگ 
دامداری در اطراف این استان قرار دارد که در این سه صنعت هم اتباع مشغول کار 
هســتند و کمتر از یک درصدشان تحت پوشــش تأمین اجتماعی قرا گرفته اند. از 
کل اتباعی که به صورت مجاز در کشور فعالیت می کنند کمتر از ۱00 هزار نفرشان 
بیمه دارند و این درحالی مطرح می شود که مدتهاست ضریب پشتیبانی بیمه تأمین 
اجتماعی کاهش پیدا کرده است. حال اگر به جای اتباع کارگر ایرانی مشغول به کار 
شود، کارفرما باید برای تک تک شان بیمه رد کند؛ ورود مثلًا دو میلیون بیمه شده چقدر 
می تواند به نفع سازمان های بیمه گر اجتماعی باشد.«او با اشاره به اینکه حرف جامعه 
کارگری حذف کلیه اتباع در کشور نیست، می گوید: »در برخی مشاغل، کارگر ایرانی 
ورود نمی کند. حفرچاه فاضلاب، سنگ بری ها، دامپروری مثل پرواربندی دام های سنگین 
و... باید اتباع وجود داشته باشد، اما ساماندهی شده در شرایطی انسانی با بیمه و مزایا.«

به گفته این کارشناس کارگری، برای ساماندهی اتباع مجاز کافیست تا وزارت کار 
سامانه ای برخط ایجاد کند. در این سامانه مشخص شود چه تعداد کارگر با کد اتباع و 
مشخصات کامل در چه شهری برای چه کارفرمایی با چه میزان دریافتی کار می کند
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بگذارید هاشمیان داد زدن را یاد نگیرد!

  عرفان حمیدی  -  فصل جدید لیگ برتر در حالی آغاز می شود که تغییرات در نیمکت ها از همیشه بیشتر است.

  آرزوهای مهدی در میلان »سراب« شد؛ 
طارمی مجانی برای اینتر بازی کرد!

مهدی طارمی که به تازگی وارد ۳۳ ســالگی 
شده، در آستانه اتخاذ یک تصمیم مهم قرار دارد. 
او در فصــل منتهی به جام جهانی ۲0۲۶ تشــنه 
بازی و حضور در زمین اســت و این مورد می تواند 
در انتخاب او نقش مهمی داشته باشد. انتخابی که 

همگی منتظر رسمی شدنِ آن هستیم.
سال قبل و در همین روزها، دلخوش بودیم به 
یک انتقال بزرگ؛ به یک حضورِ رویایی و نماینده ای 
که می خواست در سرزمین چکمه، بدرخشد و سری 
بین سرها پیدا کند. امیدواری ما وقتی بیشتر شد 
که طارمی در اردوی پیش فصل، گل های متعددی 
به ثمر رساند و مقابل مهاجمانی نامدار نظیر لائوتارو 

مارتینز و مارکوس تورام قد علم کرد.
چه داستان هایی را در ذهن مان می پروراندیم. 
با خود می گفتیم بعد از حضور ســردار آزمون در 
رم، حالا طــارمی را هم در ســری  آ داریم و چه 
خوشــبختیم ما. اینتر که با قراردادی آزاد و بدون 
پرداخت پول، طارمی را شکار کرده بود، دستمزدی 
خالص و بالغ بر سه میلیون یورو در سال برای ستاره 
تیم ملی ایران در نظر گرفت. با قراردادی سه ساله 
برای بازیکنی که از مرز ۳۲ سالگی عبور کرده بود

طارمی چــه تلاش های بی وقفه ای انجام داد تا 
به ترکیب اصلی اینتر برسد. او اما اغلب پشت خطِ 
مارتینــز و تورام ماند و گاهاً در ترکیب قرار گرفت 
اما آمار او آنچنان که باید نتوانســت مدیران اینتر 
را بــرای ادامه همکاری مجاب کند. حضور در ۴۶ 
بازی، ۳ گل زده و ۶ پاس گل هم نتوانست اینتر را 
به حفظ طارمی ترغیب کند. به خصوص که حامی 
پر و پا قرص طارمی، یعنی سیمونه اینزاگی هم به 
الهلال رفت و یک رومانیایی به نام کریستین چیوو 

جانشین او شد.
چند روز قبل رســانه های ایتالیــایی از پایان 
همکاری با مهدی طارمی خبر دادند. خبر، تلخ بود 
و خیلی زود از میلان به تهران مخابره شــد. اینکه 
مهاجم تیم ملی ایران جایی در برنامه های کریستین 
چیوو، سرمربی جدید اینتر ندارد، شاید باب میل 
ما نباشد اما قابل پیش بینی بود. این یعنی مهدی 
را فصل بعد در ترکیب اینترمیلان نخواهیم دید؛ 

چه پایانِ غم انگیزی.
به همین سادگی، آرزوهای ستاره خط حمله تیم 
ملی ایران »سراب« و نقش بر آب شد. او در پایان 
اولین فصل بازی در اینتر، حالا در لیســت فروش 
قرار گرفته و مدیران این باشگاه هم مشغول بررسی 
بهترین پیشــنهاد هستند تا طارمی را بفروشند و 
بخشی از هزینه های خود را تأمین کنند. شتاب در 
قطع همکاری با طارمی، گویا به دلیل جذب مهاجمی 
جدید است که گفته می شود رونمایی از او با جدایی 

رسمی ستاره ایرانی همزمان خواهد بود.
از بعُد اقتصادی هم اینتر با جذب و حالا فروش 
مهدی طارمی می تواند موفقیتی بزرگ را رقم بزند. 
نراتزوری، طارمی را به عنوان بازیکن آزاد جذب کرد 
و پــولی برای دریافت رضایتنامه او پرداخت نکرد. 
آنها ســه میلیون یورو به مهدی دستمزد دادند و 
حالا قرار اســت او را بین 5 تا ۱0 میلیون یورو به 

فروش برسانند.
با یک حساب سرانگشــتی، در صورت فروش 
طارمی به پایین ترین مبلغ ممکن )5 میلیون یورو( 
اینتر دو میلیون یورو سود خواهد کرد و البته یک 
فصل اســتفاده از مهدی هم بــرای آن ها رایگان 
خواهد بود. وقتی می گویند باشــگاه های اروپایی 
شبیه به یک بنگاه اقتصادی عمل می کنند، منظور 
همین درآمدهاست که در فوتبال ایران نمونه هایی 

اینچنینی، حتی انگشت شمار نیز وجود ندارد.
طارمی در حال بررسی پیشنهادهایی است که 
به دستش رسیده. از فولام و ناتینگهام فارست در 
لیگ برتر انگلیس تا بشیکتاش در ترکیه و الوصل در 
امارات. او فعلًا علاقه ای به حضور در خاورمیانه ندارد 
و می خواهد فوتبال خود را در اروپا ادامه بدهد. این، 
تصمیم فعلی مهدی است اما امکان دارد تغییراتی 
در آن به وجود بیاید و مسیر شماره ۹ تیم ملی ایران 
به یکباره تغییر کند.مهدی که به تازگی وارد ۳۳ 
سالگی شده، در آستانه اتخاذ یک تصمیم مهم قرار 
دارد. او در فصل منتهی به جام جهانی ۲0۲۶ تشنه 
بازی و حضور در زمین اســت و این مورد می تواند 
در انتخاب او نقش مهمی داشته باشد. انتخابی که 
همگی منتظر رسمی شدنِ آن هستیم و رونمایی 

از مهاجمِ حالا سابق اینتر.

  هزینه بیــش از ۱۰۰ میلیارد تومانی 
استقلال برای جذب سه بازیکن

باشگاه استقلال برای جذب سه بازیکن جدید 
خود بیــش از ۱00 میلیارد تومان هزینه کرده 
است. باشــگاه استقلال برای جذب سه بازیکن 
جدید )حبیــب فرعبــاسی، امیرمحمد رزاقی 
نیا و رســتم آشــورماتوف( در نقل و انتقالات 
تابســتانی، هزینــه ای بالغ بــر ۱0۶ میلیارد 
تومان تنهــا بابت رضایت نامــه پرداخت کرده 
است.آبی پوشــان پایتخت بــرای جلب رضایت 
باشگاه های پیشین این سه بازیکن، مبالغ دلاری 
قابل توجهی پرداخت کرده اند. آبی ها برای صدور 
رضایت نامه باشــگاه روبین کازان روسیه برای 
رستم آشورماتوف 500 هزار یورو، برای صدور 
رضایت نامه حبیب فرعباسی از ذوب آهن ۲۹0 
هزار یورو و برای صدور رضایت نامه امیرمحمد 
رزاقی نیــا از گل گهر ۲۶۴ هــزار یورو هزینه 
کرده اند که اگر قیمت هر یورو در بازار ارز ایران 
را ۱0۱ هزار تومان در نظر بگیریم، استقلالی ها 
برای جذب این سه بازیکن رقمی معادل ۱0۶ 

میلیارد و ۴5۴ میلیون تومان هزینه کرده اند.

 دوست دارم هیچ 
جنگی در جهان 
نباشد

معمولًا اهالی فوتبال از سرنوشت بازیکنان پیشکسوت و بازنشسته اطلاع چندانی 
ندارند اما حالا مدت هاســت که از یکی از بازیکنان مطرح و لژیونر فوتبال کشورمان 
هیچ خبری در رســانه ها منتشــر نشده است و شایعات خداحافظی این بازیکن ۳5 

ساله از فوتبال قوت گرفته است. 
کریــم انصاری فرد آخرین بار روز 5 خــرداد ۱۴0۳ در فینال جام حذفی یونان، 
روی نیمکت آریس مقابل پاناتینایکوس قرار گرفت و پس از آن، حتی در یک رقابت 

حرفه ای فوتبال نیز حضور نداشته است.
 انصاری فــرد از آن دســت بازیکنــانی بود کــه در کنار احســان حاج صفی و 
رامین رضاییان، در پروســه جوان ســازی تدریجی تیم ملی توســط امیر قلعه نویی 
و کادرش، از تیــم ملی کنار گذاشــته شــد تا بازیکنان دیگر، جــای وی را بگیرند 
 اما او حتی در فصل ۲0۲5-۲0۲۴ برای بازگشــت به تیم ملی، نتوانســت با هیچ

 باشگاهی قرارداد امضا کند  .
 در ابتدای فصل گذشــته لیگ برتر ایران، شایعاتی از بازگشت او به پرسپولیس 
با علاقه جواد نکونام به همکاری با هم تیمی سابقش در استقلال شنیده می شد اما 
انصاری فرد، به پیشنهاد بازگشت به فوتبال ایران جواب رد داد و در کل فصل گذشته، 

بدون تیم و خانه نشین ماند. 
آخرین خبری که از کریم انصاری فرد در رســانه ها منتشــر شــده، واکنش تند 
او به انتقادهای برخی رســانه های داخلی و ایتالیــایی از عملکرد مهدی طارمی در 
لبــاس اینتر و همچنین محکــوم کردن تجاوز رژیم صهیونیســتی به خاک ایران 

 اســت و پس از آن، حتی شــایعات نقــل و انتقالاتی نیز در خصــوص انصاری فرد
منتشر نشده  است.

 با اســتناد به شرایط نقل و انتقالاتی باشگاه های لیگ برتر نیز می توان گفت که 
انصاری فرد در لیست خرید هیچ کدام از باشگاه های لیگ برتری حضور ندارد و باید 

احتمال بازگشت او به لیگ برتر را منتفی بدانیم. 
بنابراین، اگر تیمی در کشورهای یونان یا قبرس که انصاری فرد سابقه حضور در 
آنها را دارد دوباره برای به خدمت گرفتن او اقدام نکند، باید شاهد خداحافظی این 

مهره ارزشمند یک دهه اخیر تیم ملی فوتبال ایران باشیم. 

شاید خداحافظی بی خبر از دنیای فوتبال و برگزار نشدن یک مسابقه شکیل برای 
پایان دوران حضور کریم انصاری فرد در فوتبال، نتواند حق مطلب را در خصوص یکی 

از بهترین بازیکنان دو دهه اخیر فوتبال ایران ادا کند. 
انصاری فــرد در تیــم ملی، همــواره زیر ســایه نام هــایی چــون قوچان نژاد، 
طــارمی و آزمــون قرار داشــت اما در هــر زمان که نیــاز بود، بــه داد تیم ملی 
 رسیــد و حداقــل در مســابقات مــلی، کیفیــت قابل قبــول خــود را در تمــام

سال های حضور خود در ترکیب تیم حفظ کرد و رابطه خوبی با اکثر ستارگان تیم 
نیز داشت. 

 حضور در چهار دوره جام ملت های آسیا و گلزنی در سه دوره از این رقابت ها و به
 ثمر رســاندن تنها گل ایران مقابل قهرمان اروپا در جام جهانی ۲0۱۸، انصاری فرد 
را بدل به یکی از موفق ترین بازیکنان عرصه ملی فوتســال کشــور با ۳0 گل زده در 

۱0۴ بازی ملی می کند. 
هرچند که او در عرصه باشــگاهی نیز، ســابقه دو بار آقای گلی در لیگ ایران، 
کسب رده دوم گلزنان سوپرلیگ یونان، حضور در لیگ قهرمانان اروپا، گلزنی مقابل 
منچســتریونایتد در لیگ اروپا و قهرمانی در لیگ یونان و جام حذفی قبرس را در 

کارنامه طولانی دوران بازی خود دارد. 
حالا باید پس از یک سال سکوت خبری و بدون تیم ماندن، منتظر ماند و دید که انصاری فرد، 
 به چه شکل و در چه زمانی خداحافظی خود از فوتبال را اعلام می کند یا شاهد بازگشت او به

 مستطیل سبز خواهیم بود.

  جعفری: دختران ایران فراتر از انتظار ظاهر شدند
 سرمربی تیم ملی فوتبال بانوان با بیان اینکه تیم ملی فراتر از انتظار در انتخابی جام ملت های آسیا ظاهر شد، گفت: این صعود پایان راه نیست، بلکه آغاز یک فصل تازه است.

 تیم ملی فوتبال بانوان کشورمان شب گذشته با نمایشی شایسته، مقتدرانه و با تمام توان موفق شد به جام ملت های آسیا ۲0۲۶ به میزبانی استرالیا صعود کند؛ اتفاقی که برگ جدیدی در تاریخ فوتبال بانوان کشور رقم زد. تیم ملی فوتبال بانوان ایران با 
پیروزی ۲ بر یک برابر اردن میزبان مسابقات جواز حضور در جام ملت های آسیا را کسب کرد.

پس از این موفقیت بزرگ، مرضیه جعفری، ســرمربی تیم ملی فوتبال بانوان ضمن ابراز خوشــحالی از این صعود گفت: واقعا خوشــحالم که توانســتیم دل مردم ایران را شاد کنیم. صعود به جام ملت های آسیا اتفاقی ساده نبود. ما با شرایط دشوار، اردوهای 
فشرده، محدودیت های تدارکاتی و فشار روانی زیادی وارد مسابقات شدیم، اما بازیکنانم با تمام وجود جنگیدند و فراتر از انتظار ظاهر شدند.

وی اضافه کرد: بچه ها نه تنها کیفیت فنی بالایی از خود نشان دادند، بلکه نشان دادند که از نظر ذهنی و انگیزشی در سطح یک تیم بزرگ هستند. این تیم شایسته دیده شدن است.
جعفری با اشاره به تلاش های جمعی پیرامون تیم ملی افزود: از همه اعضای فدراسیون فوتبال، به ویژه ریاست فدراسیون، کمیته بانوان، کادر فنی، تیم پزشکی، تیم رسانه، عوامل تدارکات و همه کسانی که در این مسیر کنار ما بودند، صمیمانه قدردانی 

می کنم. این صعود فقط یک نتیجه نیست؛ ما امروز دستاوردی جمعی را جشن می گیریم.
سرمربی تیم ملی فوتبال بانوان همچنین از زحمات مربیان پیشین و بازیکنان سال های گذشته یاد کرد و گفت: موفقیت امروز بدون تلاش های دیروز ممکن نبود. باید از تمام مربیان و بازیکنان پیشین که سنگ بنای فوتبال بانوان ایران را گذاشتند، تشکر 

کنم؛ به ویژه کسانی که در دوره های گذشته برای این تیم زحمت کشیدند و امروز نتیجه یک تلاش مستمر است.
جعفری در پایان با نگاهی به آینده تاکید کرد: این صعود پایان راه نیست؛ بلکه آغاز یک فصل تازه است. ما باید برای حضور قدرتمند در مرحله نهایی برنامه ریزی دقیق تری داشته باشیم. این تیم ظرفیت دیده شدن، رشد و رقابت با قدرت های آسیایی را 

دارد. امیدوارم حمایت ها ادامه داشته باشد تا بتوانیم نماینده شایسته ای برای فوتبال بانوان ایران در آسیا باشیم.

خـداحافظی آرام کـریم

لژیونر ایرانی دینامو ماخاچ قلعه از شرایطش در جنگ دوازده روزه و شروع فصل جدید لیگ روسیه سخن گفت و تاکید کرد تلاش داشته استآامادگی بدنی اش را حفظ کند
 تیم فوتبال دینامو ماخاچ قلعه در هفته نخســت فصل جدید لیگ برتر روسیه در حالی که محمدجواد حسین نژاد را در ترکیب اولیه داشــت، مقابل اســپارتاک مسکو با یک 

گل شکست خورد.
محمدجواد حسین نژاد در پایان این دیدار در صحبت هایی گفت: این اولین بازی بود و خیلی زود اســت که بگوییم آیا اســپارتاک از فصل گذشــته قوی تر شده است یا خیر. 

اسپارتاک تیم خوبی است و بازیکنان خوبی را هم در ترکیبش دارد و تلاش زیادی کردیم تا بتوانیم فصل را خوب شروع کنیم. حالا باید به فکر بازی های بعدی باشیم.
او درباره جنگ دوازده روزه و حضورش در ایران که باعث شــد کمی دیرتر به باشــگاه روسی برگردد، گفت: جنگ بسیار ســخت است. من دوست دارم هیچ جنگی در جهان 
نباشد. برای من این شرایط بسیار سخت بود با این حال تمام تلاشم را کردم تا فرم بدنی ام را حفظ کنم و تمرین کردم. البته خانواده و نزدیکانم از من حمایت کردند و توانستم 

بار دیگر به تیمم برگردم. خوشحالم که فصل از سر گرفته شده است و می توانم دوباره بازی کنم.

طی دو هفته گذشــته و بعد از حضور وحید هاشمیان در رأس کادر فنی 
پرســپولیس این مسأله در مورد او مطرح شده که با توجه به اخلاق مداری و 
مبادی آداب بودن هاشمیان، او در فوتبال ایران موفق نخواهد شد و برای اینکه 

به توفیقی دست یابد باید این خلقیات خود را کنار بگذارد.
این توصیه ای بود که از زبان چند پیشکسوت و بازیکن سابق پرسپولیس 
شنیده ایم ضمن اینکه در برخی مطالب روزنامه نگاران و اهالی رسانه هم دیده 
می شــود. در واقع این نگاه تنها برآمده از طرز فکر حاکم بر ســاختار سنتی 
فوتبال نیست و حتی همکاران جوان ما هم چنین دیگاهی دارند و معتقدند 
با سکوت و رعایت ادب این مربی به جایی نخواهد رسید. در واقع گستردگی 
طیف افرادی که به این مهم اعتقاد دارند آنقدر هست که با صراحت بگوییم 
این نگاه غالب جامعه فوتبالی ایران شامل مربی، بازیکن، هوادار، پیشکسوت و 
فوتبال نویس است و غالب افرادی که در این چند دسته قرار می گیرند معتقدند 
در فوتبــال ایران با متانت به جایی نخواهیــد رسید و در عوض هوچی گری 

بشدت جواب می دهد.
متأسفیم که بگوییم طی سال های اخیر مشاهدات ما از مسابقات بالاترین 
سطح فوتبال باشگاهی در کشور نشان می دهد سرمربیان تیم های لیگ برتری 
یا خودشان دادزن بوده اند یا یک دادزن را به عنوان دستیار استخدام کرده و 
آنها را لب خط می فرستند تا در جریان مسابقات، داور و تیم حریف را تحت 
تأثیــر قرار دهند. اتفاقی که بعضاً نتیجه عکس داده و غالباً منجر به درگیری 
و تنش در طول بازی ها شــده و حواشی پیرامونی مسابقات بر آنچه در متن 

بازی ها می گذرد برتری محسوسی دارد.
وحید هاشمیان از آلمان وارد دنیای پیچیده مربیگری شد و پیش آمد پس 
هیچ شناختی از اتفاقات عجیب ناشی از ارتباط مربیان با فضای پیرامونی خود 
در ســطوح مختلف فوتبال باشگاهی ایران ندارد. در واقع او نمی داند که باید 
همواره با مدیرعامل باشــگاهش در جنگ باشد تا بازیکن و امکانات مناسب 
بگیرد، مدام برای رسانه ها احترام قائل شود اما تا می تواند ارتباطش را با آنها 

محدود کند که نشان دهد مربی بزرگی است و بشدت سرگرم کار است، مقابل هواداران تعظیم کند 
و همــواره پیروزی هــا را به آنها تقدیم کند اما راه خودش را برود و بعضاً به هواداران پشــت کند، به 
پیشکسوتان احترام بگذارد اما هیچ حرف شنوی از آنها نداشته باشد و البته در فضای خصوصی حتی 
علیه آنها حرف بزند، با داوران در جدال همیشــگی باشــد و کاری کند تا آنها از او حساب ببرند، در 
شروع مسابقات و کنفرانس های مطبوعاتی با مربیان تیم های حریف در نهایت احترام برخورد کرده اما 
بموقع به پر و پای آنها بپیچد و حتی اگر لازم شد به چشم های آن مربی نگاه کرده و فریاد بزند و..

مختصات مربیگری در فوتبال ایران و مربی موفق جزئیات بسیار دیگری هم دارد که کم کم هاشمیان 
بــا آنهــا برخورد خواهد کرد و احتمالًا از بودن در چنین فضایی و پیش رفتن امور با چنین خلقیات 
و رفتاری بشــدت متعجب خواهد شد اما چه می شود اگر اجازه بدهیم او به راه خودش پیش برود و 

اصلًا وارد هیاهوی پوچ این محیط نشود.
البته که هاشــمیان چه بخواهد چه نخواهد با چنین مواردی مواجه خواهد شد کما اینکه همین 
حالا در بحث نقل و انتقالات همه از او می خواهند متانت را کنار گذاشته و با انجام یکی دو مصاحبه 
و انتشار استوری، هواداران را علیه مدیریت باشگاهش بشوراند که پس مدافع میانی و مدافع راست 
چه شد؟ اما باور کنید اگر اجازه دهیم او درگیر چنین مسائلی نشود به وحید هاشمیان و پرسپولیس 

به عنوان یک نهاد تأثیرگذار در جامعه فوتبالی کشور و به صورت کلی فوتبال ایران لطف کرده ایم.
وحید هاشمیان متد مربیگری را در آلمان آموخته و همان جا در دوره های مربیگری شرکت کرده 
و از روند کار مربیان آن کشور نت برداشته و با همان دست فرمان پیش می رود پس چه عیبی دارد 
اگر اجازه دهیم جزئیات رشک برانگیز آن فرهنگ فوتبالی که هر بار با حسرت درباره اش حرف می زنیم 

و از تلویزیون تماشاگرش هستیم را کم کم به فوتبال مان تزریق کند.
اصلًا چه ایرادی دارد که وحید هاشمیان شبیه مربیان فوتبال ایران نشود و آنچه در ایده آل مربیگری 
خود در ذهن دارد را در تیم پرسپولیس پیاده کند؟ چه تضمینی هست که هاشمیان در صورت ایرانیزه 
شدن موفق خواهد بود و چنانچه با چهارچوب اخلاقی و متد مد نظر خودش پیش برود ناکام می شود؟

ســؤال اساسی اینجاســت که چرا وقتی چنین انتخابی با ریســک پذیری کافی از سوی باشگاه 
پرسپولیس صورت گرفته اجازه نمی دهیم آن وجوه و ابعاد مثبت این ریسک به فوتبال ایران کمک 
کند و اثرگذار باشــد؟ مگر اندوخته هاشــمیان از فوتبال آلمان چیز کم و ناکارآمدی اســت یا مدام 
می توانیم چنین تجاربی را توسط یک نیروی داخلی و دلسوز به بدنه فوتبال کشور تزریق کنیم؟ مگر 
نه اینکه هر روز همه با کنایه و تمســخر اتفاقات زشت استادیوم های فوتبال را در طول یک فصل ۹ 
ماهه محکوم می کنیم و فریاد وامصیبتا ســر می دهیم که چرا فوتبال مان باید اینطوری باشــد؟ پس 
چرا همان گروهی که مدام در تقبیح این رفتار حرف می زنند و می نویسند وحید هاشمیان را تشویق 

می کنند که یا خودش فریاد بزند یا دادزن استخدام کند؟
باور کنید اگر اجازه دهیم وحید هاشــمیان شبیه خودش بماند و شبیه خودش رفتار کند هم به 
دیسیپلین تیم و باشگاه پرسپولیس کمک بیشتری خواهد شد هم او خودش در نقش یک سرمربی و 
نفر اول تیمش در حوزه فنی حرف های متفاوت و بیشتری خواهد داشت. اینطوری حداقل اطمینان 
داریم قدمی در راه پاکسازی محیط فوتبال مان از این دعواهای زرگری و بعضاً مشمئزکننده برخواهیم 
داشت چرا که پرسپولیس با میلیون ها هوادار و نگاه حداکثری که به خود جلب خواهد کرد می تواند 
در کلیت فوتبال کشــور تأثیر گذار باشــد و مدل مربیگری هاشمیان تبدیل به الگویی مناسب برای 
مربیان دیگر تیم های لیگ برتری و حتی سطوح دیگر بخصوص مربیانی که در رده های پایه فعالیت 

می کند و باید اثرگذار باشند، می شود.

مهرداد محمدی بعد از یک فصل ناکامی 
در اســتقلال در آســتانه پیوستن به تیم 
تراکتور تبریز قرار دارد. او روز گذشــته در 
استانبول دیده شد اما نه برای پیوستن به 
اردوی استقلال، بلکه برای حضور در اردوی 

برون مرزی تراکتور. 
این بازیکن به خواست سرمربی استقلال 
از فهرست کنار گذاشته شد و ساپینتو اعلام 
کرد بازیکنی که در طول یک فصل نتوانسته 
کمک قابل توجهی به این تیم بکند، نباید 
در لیست قرار بگیرد. حتی مهرداد محمدی 
قصد داشت در اردوی استقلال حاضر شده 

و تست فنی هم بدهد تا نظر ساپینتو را جلب کند اما سرمربی استقلال با این درخواست مخالفت کرد تا اینکه خبر آمد که مهرداد 
محمدی در حال پیوستن به تراکتور قرار دارد.در همین راستا مظفری زاده، مدیرعامل باشگاه تراکتور تبریز درباره مذاکره با مهرداد 
محمدی این توضیحات را داده است: »مذاکرات تراکتور با مهرداد محمدی؟ در مورد بازیکنان، چه آنهایی که فصل قبل با ما بودند و 
چه کسانی که امسال به تیم اضافه شده اند، باشگاه از طریق کمیته نقل و انتقالات و با نظر کادر فنی اقدامات لازم را انجام می دهد. 
تا زمانی که بازیکنی به صورت قطعی جذب نشده باشد، اظهارنظر نمی کنیم. پس از نهایی شدن هر انتقالی، از طریق رسانه رسمی 
باشگاه اعلام خواهد شد.«این اظهارات نشان می دهد که عقد قرارداد میان تراکتور و مهرداد محمدی محتمل است اما باید به این نکته 
نیز توجه داشت که محمدی در فصلی که گذشت هرگز موفق نبود و به دلیل مصدومیت شدید وضعیت نامناسبی را تجربه می کند. 
البته درباره عقد قرارداد احتمالی او با تراکتور نیز شنیده می شود که شاید این قرارداد مشروط به تأیید اسکوچیچ و پزشکان تراکتور 
باشــد چرا که وضعیت محمدی در اســتقلال بسیار مبهم بود و بعید است که اسکوچیچ چشم بسته بازیکنی را که از ناحیه ساق پا 

دچار شکستگی شده به خدمت بگیرد.
به هرحال محمدی دو فصل پیش آمد تا شاید جای فرهاد مجیدی را پر کرده و خاطرات آن بازیکن با هوش و تند و تیز را با پیراهن 

شماره ۷ پر کند اما محمدی بعد از یک فصل امیدبخش، یک فصل سیاه را تجربه کرد و در نهایت از استقلال جدا شد.

روزبه چشمی، هافبک با تجربه استقلال 
که زودتر از حسینی قراردادش را با استقلال 
تمدید کرد و به اردوی ترکیه رفت، درباره 
حال و هوای تمرینات این تیم گفت: »خدا 
را شــکر که آن فصل سخت را توانستیم، 
شیرین تمام کنیم. خیلی دوســت داشتم 
آن شــادی گل را یکبار انجام دهم. وقتی 
گل را زدم یادم رفته بود که می خواهم آن 
خوشحالی گل را انجام دهم و بعد از یکی 

دو قدم یادم افتاد.«
درباره حضور  استقلال  مدافع-هافبک 
ســاپینتو در این تیم نیز این جملات را به 
زبان آورد: »آمدن ساپینتو نشان می دهد که کار نیمه تمامی دارد که می خواهد آن را انجام دهد. در تیم ما بازیکنان جوانی حضور 
دارند و باید به آنها کمک کنیم و نباید بار سنگینی روی دوش آنها قرار دهیم. مربیان پرتغالی در کنار رابطه دوستانه ای که با بازیکنان 

دارند، خیلی در کار جدی هستند.«
روز گذشــته در مطلبی اشــاره شد که روزبه چشمی با توجه به تعدد مدافعان در پست دلخواه بازی خواهد کرد. یک روز پس از 
آن مطلب، روزبه در مصاحبه ای اعلام کرد که عمیقاً دوست دارد با آمدن ساپینتو در همان پست آرمانی به میدان برود. چشمی در 
این خصوص جمله ای کوتاه به زبان آورده که در تأیید مطلب دیروز ایران ورزشی است: »در دوره قبلی ساپینتو بیشتر هافبک بازی 

می کردم و امیدوارم امسال هم این اتفاق بیشتر رخ دهد.«
اما تمرینات بدنسازی چطور پیش می رود؟ چشمی پاسخی برای این سؤال دارد: »تمرینات خیلی پرفشاری را پشت سر می گذاریم 

که قطعاً در طول فصل به ما کمک خواهد کرد. شرایط اردویی ما خوب است.«
اما چشــمی که خود بزرگ تیم اســت از حضور برخی چهره ها در کنار استقلال این گونه تعریف کرده است: »ما از تجربه خسرو 
حیدری استفاده می کنیم و حضور ایشان به ما کمک می کند. بودن بیژن طاهری یک حس بزرگی را به تیم می دهد. هواداران همیشه 

پشت ما بوده اند و خدا را شکر می کنم که آخر فصل گذشته به خوبی تمام شد.«

شماره ۷ استقلال برای محمدی »آمد« نداشت دوست دارم در خط هافبک بازی کنم



۸

www.marzeghtesad.ir

   مرتضی اکبری-  »پیرپسر« فارغ از مخالفان و موافقانش، روح تازه ای در کالبد سینمای اجتماعی ایران دمید که می توان آن را از جنبه ها و 
زوایای گوناگونی مورد تحلیل قرار داد. 

چراکه رعنا 
فقط کاراکتری 
تأثیرگذار برای 

تغییر مسیر درام 
و بهانه ای برای به 

چالش کشیدن 
روابط و موازنه 
قدرت بین پدر 
و پسران بر سر 

عشق و خانه 
نیست.

پیـر پسـر بر پـرده نقـد

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: ابوالفضل حمیدی 

چاپ: جام جم
آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان البرز ، البرزیکم، پلاک ۶

تلفن:  ۰2۱-۴۹۱۰5۰۰۰           
گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

   دلار ۸۷.۷۰۰     یورو   ۱۰2.۱۶۰    پوند ۱۱۸.۶5۰     درهم  2۳.۹۰۰      لیر 2.۱۶۰     سکه ۷۸.۱۰۰.۰۰۰      سکه بهار آزادی۷۰.۹۸۰.۰۰۰      نیم سکه ۴2.۶۰۰.۰۰۰   ربع سکه 2۴.۶۰۰.۰۰۰   سکه  گرمی۱۴.۴۰۰.۰۰۰  طلای ۱۸ عیار  ۶.۹۰۰.۰۰۰   طلای 2۴ عیار۹.۳۱۰.۰۰۰ 

 خاویر باردم، نسل کشی در فلسطین را 
محکوم کرد

»خاویر باردم« بازیگر اسپانیایی برنده اسکار برای 
چندمین بار حملات اسرائیل به فلسطین را محکوم 
کرد. او در اینستاگرام ویدیویی از یک مرد فلسطینی 
که پسرش را در آغوش گرفته و فریاد می زند، منتشر 
می کند و از »انســان های نجیب« می خواهد که در 
برابر این کشــتار و محاصره سکوت نکنند. بازیگر 
»تلماسه« می نویسد: »اسرائیل می کشد. آمریکا پولش 
را می دهد. اروپا حمایت می کند. فقط ما، انسان های 
نجیب باقی مانده ایم که این نســل کشی را محکوم 

کنیم! سکوت نکنید! وگرنه شریک جرم هستید.«

 دو نمایش  اقتباسی در صحنه
خانه نمایش »دا« و »چارسو« به زودی میزبان دو 
نمایش و روایت متفاوت از آثار نویســندگان مطرح 
آمریکایی و انگلیسی اســت.نمایش »گلن گری گلن 
راس« به کارگردانی فرید رحمتی و تهیه کنندگی سجاد 
افشاریان از ۸ مرداد در سالن شماره یک خانه نمایش 
»دا« دور سوم اجرای خود را آغاز می کند.»گلن گری 
گلن راس« یکی از نمایشنامه های مهم دیوید ممت 
نویسنده مطرح آمریکایی است و داستان رؤسای دفتر 
مشــاور املاکی در شیکاگو را روایت می کند که برای 
کسب درآمد بیشتر دست به ترفند زیرکانه ای می زنند 
.در خلاصه داستان این اثر آمده است: وقتی همه چیز 
برای کسب درآمد بیشتر فدا می شود.نمایش »گلن 
گری گلن راس« از ۸ مرداد، هر شب ساعت ۲0:۴5 در 
سالن شماره یک خانه نمایش دا، روی صحنه می رود

 تعزیه در قاب عکاسانه
پیشــنهاد این هفته به طرفــداران گالری گردی 
نمایشــگاه عکسی با موضوع مضامین عاشورایی در 

گالری محیطی خانه هنرمندان است.
نمایشگاهی از مجموعه عکس های لیلا ابراهیمی با 
عنوان »شب های روشــن« در گالری محیطی خانه 
هنرمندان ایران افتتاح شد.این نمایشگاه شامل مجموعه 
عکس هایی از مجالس تعزیه خوانی با عنوان »شــبیه 
نور« اســت که در دهه دوم محرم امسال در محوطه 
باز خانه هنرمندان ایران برگزار و با استقبال مخاطبان 
مواجه شــد. این مجالس توسط کانون تعزیه منهاج 
و با مشــارکت  خانه  نمایش سازمان فرهنگی هنری 
شــهرداری تهران، خانه  هنرمندان ایران و شهرداری 

منطقه ۶ برگزار شد.
لیلا ابراهیمی متولد ســال ۱۳5۶ و دانش آموخته 
رشته عکاسی در مقطع کارشناسی از دانشکده هنر 

و معماری است .

 هم فرم و ساختار روایی فیلم، هم مضمون و درونمایه اثر و هم بازی ها و کارگردانی فیلم 
به نقد های جدی راه می دهد. گروه فرهنگی روزنامه ایران تلاش می کند در طول زمانی که 
فیلم در اکران است، از منظر نویسندگان، منتقدان و تحلیلگران اجتماعی به ابعاد مختلف 
این فیلم بپردازد و این اولین صفحه ویژه »ایران« در نقد و بررسی این فیلم است که در 

آن به ابعاد مختلف آن از بازیگری تا شخصیت پردازی و کارگردانی پرداخته شده است.

  جاه طلبی یا خودزنی؟
در تاریخ سینمای ایران، کمتر با اثری مواجه بوده ایم که به شکلی جدی به روایت 
بلندمدت و پیچیده شخصیت محور تن داده باشد. فقر ساختاری در فیلمنامه نویسی، نبود 
تنوع گره های دراماتیک و ترس از حوصله سررفتن تماشاگر، همواره از مهم ترین دلایلی 
بوده اند که مدت زمان آثار سینمایی ایرانی را زیر دو ساعت نگه داشته اند. با این حال، پیرپسر، 
دومین ساخته اکتای براهنی، جسورانه با این سنت فاصله گرفته و عنوان طولانی ترین 
فیلم تاریخ سینمای ایران را از آن خود کرده است. این جسارت در عین حال که قابل 
تحسین است، چالش هایی نیز برای فیلمساز و مخاطب ایجاد می کند.آنچه در پیرپسر پیش 
از هر چیز خودنمایی می کند، پشتوانه ادبی اثر است. براهنی همانند اولین فیلم خود پل 
خواب، این بار نیز دست به اقتباس آزاد از ادبیات کلاسیک زده است. او با رجوع به رمان 
سترگ برادران کارامازوف داستایفسکی و بهره گیری از المان هایی از رستم و سهراب در 
شاهنامه، درامی خانوادگی و روان کاوانه خلق کرده که در بطن آن، گره هایی فلسفی، 

اخلاقی و شخصیتی تنیده شده است.فیلم حول محور غلام، پدری مقتدر، مستبد و به ظاهر 
شکست ناپذیر و دو پسرش علی و رضا شکل می گیرد. دو پسر از دو مادر متفاوت که نسبت 
به پدر، عقده ها، نفرت ها و شکاف هایی عمیق در دل دارند. این ساختار از همان ابتدا یادآور 
فضای تاریک و پرفشار داستان های داستایفسکی است؛ جایی که رابطه پدر و پسر هم زمان 
با عاطفه، گناه، سلطه و خشونت آلوده شده است.براهنی در یک ساعت اول فیلم، با صبر 
و حوصله ای کم سابقه به طراحی و واکاوی شخصیت ها می پردازد. این بخش از فیلم - که 
بیش از آن که سینمایی باشد، رنگ و بوی ادبی دارد - موفق می شود لایه هایی چندگانه 
از شخصیت های محوری را به تدریج و بدون شتابزدگی باز کند. علی، پسر بزرگ تر غلام، 
مردی است درون گرا، آرام و تحقیرشده؛ رضا، پسر کوچک تر، ظاهراً برون گرا، فرصت طلب 
و بنگاهی  است که منطق اقتصادی اش را به روابط خانوادگی نیز تسری داده. غلام، اما در 
رأس این هرم، پدری سرشار از سلطه جویی و خشونت نمادین و فیزیکی است.نقطه آغاز 
بحران در فیلم، مسأله فروش خانه قدیمی خانواده است. تمایلات متضاد پدر و پسرها 
درباره این خانه، به تدریج به بستری برای بروز شکاف های عمیق تر شخصیتی و اخلاقی 
بدل می شود. در این میان، »رعنا«- زنی در آستانه میانسالی که مستأجر طبقه بالای 
خانه می شود - به مثابه یک کاتالیزور، تنش ها را به مرحله ای انفجاری می کشاند. علاقه 
همزمان غلام و علی به رعنا، یادآور تراژدی های کهن و حتی مثلث های عشقی ادبیات 
کلاسیک است که زمینه ساز تقابل نهایی میان نسل ها و جنس های مختلف می شود.از 
جمله موفقیت های پیرپسر، خلق فضاهایی متفاوت در بستر یک مکان محدود است. 

فیلم بیشتر در محیط خانه  قدیمی جریان دارد؛ اما این محدودیت فضایی با دکوپاژ دقیق، طراحی صحنه  
حساب شده و نورپردازی هوشمندانه، هرگز به یکنواختی منجر نمی شود. براهنی در فضاسازی زیرزمین خانه 
که محل اعتیاد، گناه و گذشته  تاریک غلام است، موفق می شود حال وهوایی مخوف و باورپذیر خلق کند

با این حال، یکی از ضعف های اساسی فیلم در همین نقطه نهفته است. زیرزمینی که باید نماد کفاره 
گناهان غلام و مکان تجلی حقیقت نهایی باشد، ناگهان در میانه رها می شود و در عوض، نقطه اوج فیلم 
- یا به اصطلاح »شاه سکانس« - در خانه  اصلی رخ می دهد. این انتخاب، از منظر منطق دراماتیک قابل 
نقد است؛ زیرا کشف گذشته  خونین غلام و مواجهه  رضا با حقیقت مرگ مادر، ظرفیت دراماتیکی بسیار 

بالاتری برای اوج گرفتن فیلمنامه در همان زیرزمین داشت.
در حوزه بازیگری، پیرپسر نقاط درخشان و همچنین موارد قابل تأملی دارد. بدون تردید، حسن 
پورشیرازی در نقش غلام، مهم ترین برگ برنده فیلم است. او شخصیتی خلق کرده که مرزهای شر مطلق 
را درنوردیده و گاه به اسطوره ای ترسناک بدل می شود. بازی او سرشار از جزئیات ریز رفتاری است که 
تماشاگر را درگیر می کند و با گذشت زمان، بیشتر در ذهن می ماند. ظهور تمام قد او در نیم ساعت پایانی، 
چنان تأثیری بر تماشاگر می گذارد که بسیاری از ضعف های فیلم را پوشش می دهد. در مقابل، بازی 
حامد بهداد در نقش علی، نه تنها در حد انتظارات نیست، بلکه در تقابل های رو در رو با غلام نیز کم رمق 
و یکنواخت به نظر می رسد. این ضعف در پرداخت شخصیتی هم ریشه دارد، اما بهداد نتوانسته لایه های 
پیچیده علی را به درستی جان ببخشد. محمد ولی زادگان در نقش رضا عملکرد قابل قبولی دارد و در برخی 
صحنه ها، بویژه سکانس شبگردی با علی، انرژی لازم را به درام تزریق می کند.لیلا حاتمی نیز در نقش 
رعنا، تصویری از یک زن اغواگر، معصوم و در عین حال رازآلود ارائه می دهد که تا حد زیادی با مختصات 
شخصیت اش در فیلمنامه همخوان است. او با بهره گیری از ظرافت های بازیگری اش، از تبدیل شدن به 
کلیشه ای صرف جلوگیری می کند.در پرده سوم، فیلم به اوج تنش ها و بحران ها می رسد؛ اما در عین حال، 
دچار ضربه های جدی نیز می شود. یکی از اشکالات مهم، گره گشایی ناگهانی و ساده انگارانه در پایان است. 
استفاده از یک شخصیت فرعی – شاگرد شیره کش خانه -  برای روشن کردن راز مرگ رعنا، نه تنها منطق 
داستان را تضعیف می کند، بلکه نشان دهنده کم تجربگی فیلمساز در پخش هوشمندانه اطلاعات در کل 
روایت است. این ضربه، عمق اثرگذاری سکانس پایانی را کاهش داده و فرصت رسیدن به یک فرجام  حسی 
-  فلسفی کامل را از فیلم می گیرد. پیرپسر بی شک یکی از متفاوت ترین آثار سال های اخیر سینمای ایران 
است. جسارت در روایت بلند، پیچیدگی شخصیت ها، اقتباس ادبی هوشمندانه و بازی درخشان حسن 
پورشیرازی، از نقاط قوت مسلم فیلم به شمار می روند. اما در عین حال، فیلم از ضعف های ساختاری در 
روایت، عدم تعادل بازیگری و ساده سازی در نقطه اوج نیز رنج می برد.می توان گفت پیرپسر نه یک شاهکار 
تمام عیار، که اثری قابل تأمل در کارنامه  براهنی و گامی بلند به سوی بلوغ فیلمسازی اوست. او هنوز نیاز 
دارد تا زبان سینمایی خود را صیقل دهد، از گاف های فیلمنامه ای پرهیز کند و راهی بیابد برای آن که 

اقتباس های ادبی اش، تنها در سطح نمانند، بلکه به عمق جان تصویر نفوذ کنند.

 »باز به دنبال پریشانی ام«
)واقعیت این است که »پیرپسر« واجد آنچنان لایه های عمیق و پیچیده و قابل تأملی است که واکاوی 
و کشف و تحلیل همه آنها در یک مطلب نه امکان پذیر است نه حق مطلب را ادا می کند. فیلمی که نیاز 
به غور و موشکافی در سطوح و سویه های مختلف دارد تا ارزش های نهفته این اثر ماندگار اکتای براهنی 
مورد بازیابی قرار بگیرد و این مهم نیاز به رسوب بیشتر فیلم در ذهن مخاطب دارد.(این پاراگراف پایانی 
مطلب مفصلی است که درباره »پیرپسر« به نگارش درآوردم و به نظرم بهترین مدخل برای ورود به لایه ای 
تازه و تاباندن نور بر سویه ای از فیلم است که چه بسا زیر سایه حضور کمّی و دراماتیک کاراکترهای مرد 
سه گانه، کمرنگ یا مغفول بماند.چالش های محوری فیلم حول محور یک پدر مستبد؛ غلام باستانی )حسن 
پورشیرازی( و دو پسر ناتنی اش؛ علی )حامد بهداد( و رضا )محمد ولی زادگان( بر دو وجه استوار است؛ 
خانه و زن. دو وزنه تعیین کننده که به واسطه جایگاهی که در ذهن فیلمساز و اندیشه تفکری فیلم دارند، 
کارکرد تمثیلی/ عینی یافته و واجد شخصیتی منحصر به فرد و بدیع می شوند. همچنان که خانه کلنگی با 
طراحی و پرداخت دراماتیک با رازی سر به مهر از گذشته که در دل خود دارد و به تدریج افشا می شود؛ 
هویتی مستقل می یابد، رویکرد فیلم و نگاه فیلمساز به کاراکتر زن نیز با ظرافت این آیینه گی و جایگزینی 

تمثیلی را جاسازی و تداعی می کند.

دوشنبـــه  30تیر    ماه 1404  شمــاره 722 

  عکس نوشت

 کارتون

  

مسابقه دوستانه 
تیم های ملی 

هاکی روی یخ 
بزرگسالان و 

امید

  

کمک به غزه

۶ کشور قدرتمند 
دنیا، امروزه در 

لیست اولین های 
بزرگترین 

تولیدکنندگان 
برق جهان از نظر 

حجم تولید )تراوات 
ساعت( هستند. 
تولید برق در این 
کشورها از منابع 
مختلف، از جمله 
انرژی هسته ای، 

آبی، حرارتی )مانند 
زغال سنگ و گاز 
طبیعی(، و منابع 

تجدیدپذیر )مانند 
انرژی خورشیدی 
و بادی( در مقیاس 
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اینفوگرافیک 

آغاز پخش یک سریال کره ای از امشب
ســریال تاریخی »فرمانروای نقابدار« از امشب ـ 
۲۸ تیر ماه ـ ساعت ۲۳ از شبکه تهران آغاز می شود

 به نقل از روابط عمومی شــبکه تهران، ســریال 
تاریــخی »فرمانروای نقابدار« در ژانر درام عاشــقانه 
محصول ۲0۱۷ کره جنوبی است و هنرمندانی چون 
یو سونگ هو، کیم سو هیون، شین هیون سو، یون سو 

هی  و... در آن به ایفای نقش پرداخته اند.
داستان این سریال به سالهای ۱۷00میلادی برمی 

گردد. سازمانی به رهبری پینسوهو با فروش آب در 
سراسر چوسان منافع و قدرت فراوانی بدست آورده 
اســت. ولیعهد لی سان با کمک همسرخودش خود 
گایون با این ســازمان مبارزه می کند و به تنها امید 
مردم زجر کشیده مبدل می شود و در مسیر حاکمی 

عادل پا می گذارد.

 آغاز پخش یک سریال
 کره ای از امشب


